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 همگرایی معدنی ها 
 در تامین تجهیزات مبارزه

 با ویروس کرونا
رئی��س هیات عام��ل ایمی��درو گفت: ایمی��درو با 
همکاری ش��رکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی، 
به کمک وزارت بهداش��ت برای تامین تجهیزات مورد 

نیاز مبارزه با ویروس کرونا می آید.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان ایمیدرو، خداداد 
غریب پور در حاش��یه جلس��ه با معاونان این سازمان، 
تصریح کرد: ایمیدرو و شرکت ها تابعه از ابتدای شیوع 
این وی��روس، اقدام به تامین و توزی��ع اقلام مورد نیاز 
در معادن و صنای��ع معدنی کرده بود اما درحال حاضر 
پیرو دس��تور اکید دکتر رحمان��ی وزیر صنعت معدن 
و تج��ارت، ای��ن س��ازمان در گام��ی جدی��د، تمامی 
ش��رکت های ب��زرگ معدنی و صنایع معدن��ی را برای 

یاری رسانی به هموطنان گرامی فراخوانده است.
وی با اع��لام اینکه فاز جدیدی از همگرایی ایمیدرو 
و ش��رکت های ای��ن بخ��ش برای ی��اری رس��انی به 
هموطنان آغاز ش��ده، ادامه داد: به زودی اقدامات تازه 
بخش مع��دن و صنایع معدن��ی در زمینه ایفای نقش 
مس��وولیت اجتماعی و به منظ��ور مهار ویروس کرونا، 

اعلام می شود.
غریب پور تصریح کرد: مقرر شده شرکت های بزرگ 
معدنی و صنایع معدنی از طریق دانش��کده های علوم 
پزشکی اس��تان ها، علاوه بر اس��تان محل فعالیت، به 
س��ایر استان هایی که با کمبود تجهیزات بهداشتی در 

این زمینه مواجه هستند کمک کنند.

 رشد ۳ درصدی
 تولید کنسانتره سنگ آهن 

در گل گهر
تولید ان��واع محصول در ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گه��ر در ۱۱ ماه س��ال ۹۸ به م��رز ۲۶ میلیون تن 
رسید. طی این مدت تولید کنسانتره سنگ آهن رشد 

۳ درصدی را تجربه کرد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گه��ر، تولید کنس��انتره در ۱۱ ماه س��ال جاری در 
بزرگ ترین تولیدکننده س��نگ آهن ایران، نس��بت به 
مدت مش��ابه سال قبل رش��دی ۳ درصدی داشت و تا 
پایان بهمن ماه با تولید ۱۴.۸ میلیون تن کنس��انتره، 
۹۶ درص��د از برنامه س��ال را اجرایی کرد. تولید گندله 
سنگ آهن در گل گهر در ۱۱ ماه سال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال قبل با رشد یک درصدی همراه بوده 
است. در این مدت با تولید ۱۱.۱ میلیون تن گندله ۹۳ 
درصد از برنامه امس��ال محقق ش��ده است. تولید انواع 
محصول در این ش��رکت به مرز ۲۶ میلیون تن رس��ید 

که ۲ درصد بیش از مدت مشابه سال قبل بوده است.

 قدردانی وزیر کار 
از مدیرعامل فولاد خوزستان
کوش��ش های کارسازتان در »رونق تولید« شایسته 
قدردانی اس��ت وزی��ر »تعاون، کار و رف��اه اجتماعی« 
با ص��دور تقدیرنام��ه ای، از کوش��ش های مدیرعامل 
و کارکن��ان خدوم ف��ولاد خراس��ان در تحقق »رونق 
تولی��د« و ارتق��ای تولی��د، تامین م��واد اولیه، فروش 
 و ص��ادرات ای��ن ش��رکت سپاس��گزاری و قدردان��ی 

کرد. 
به گ��زارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، در متن 
تقدیر »محمد شریعتمداری« خطاب به »مدیرعامل 
فولاد خراس��ان«، از کوشش های کارساز مدیرعامل و 
همکاران فولاد خراسان در ارتقای میزان تولید، فروش 
و ص��ادرات، تمهید و تامین مواد اولیه و گام برداش��تن 
فولاد خراس��ان در مس��یر »توسعه س��اخت داخل« 
قدردانی شده و این »کوش��ش های کارساز«، گواهی 
بر اهتمام مجتمع فولاد خراس��ان و مدیرعامل شرکت 
ب��ر رونق تولید« و تحقق منویات رهبر معظم انقلاب و 

اهداف دولت عنوان شده است. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خطاب به »کس��ری 
غفوری« یادآور ش��ده است که دستاورد این مجاهدت 
و تدبی��ر و تلاش ه��ای ارزن��ده، با وج��ود تحریم های 
ظالمانه، استقلال و پایداری اقتصاد کشور است. دکتر 
ش��ریعتمداری در این پیام، نسبت به توفیق روزافزون 
مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان و همکاران در تحقق 
چش��م انداز اقتصادی و صنعتی کش��ور ابراز امیدواری 

کرده است.
گفتن��ی اس��ت در س��ال ۱۳۹۸ ف��ولاد خراس��ان 
علاوه ب��ر تامی��ن میزان قاب��ل توجهی از م��واد اولیه و 
تجهی��زات مورد نی��از تولیدی، ضم��ن ارتقای رکورد 
تولی��د در نواحی مختلف از قبیل فولادس��ازی، نورد، 
آهن اسفنجی و گندله سازی، موفق به شکستن رکورد 
فروش و صادرات شده و در ۱۱ماه سال ۱۳۹۸، بیش از 
۴۰درصد از بالاترین نصاب قبلی صادرات خود پیشی 

گرفته است.
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سرپرس��ت و عضو هیات مدیره ای��ن مجتمع فولاد صنعت 
بن��اب گف��ت: مجمتمع ف��ولاد صنعت بناب ظرفی��ت تولید 

۵۰درصد فولاد استان آذربایجان شرقی را دارا است.
به گزارش روابط عمومی مجتمع فولاد صنعت بناب، صادق 
جاهد خطیبی در جلسه شورای مدیران که به منظور بررسی 
عملکرد ش��رکت در سال جاری برگزار شد، گفت: در سال۹۸ 
اقدام��ات فنی و تولیدی در این مجتم��ع روند خوبی را طی 
کرده اس��ت و اقدامات اصلاح��ی و زیربنایی لازم انجام یافته 
ک��ه از آن جمله به راه اندازی خط��وط ذوب و نورد غیر فعال 

می شود اشاره کرد.
مدیرعامل گس��ترش صنای��ع و معادن ماهان با اش��اره به 
برنامه های توس��عه ای و فناورانه شرکت های زیرمجموعه این 
هلدینگ عنوان کرد: با تکیه بر توان دانش فنی و مهندس��ی 
پرس��نل مجموعه در س��ال جاری س��ت ۵کوره ه��ای القائی 
واحد۵۲۰ ذوب مجتمع فولاد صنعت بناب طراحی، ساخت و 
به بهره برداری رس��ید و همزمان برای نخستین بار در منطقه، 
شارژ ۵۰درصدی آهن اسفنجی در کوره های القائی را در این 
ش��رکت ش��اهد بودیم همچنین در بخش نورد اس��تندهای 

نوردی به صورت کامل طراحی و س��اخته ش��د که ۴دستگاه 
درحال حاض��ر در خطوط نورد م��ورد بهره برداری قرار گرفته 
است و با بومی سازی انجام شده علاوه بر صرفه جویی ارزی به 
لحاظ زمانی و کاربردی بودن استند ها مطابق با خطوط تولید 

نیز بهینه سازی لازم انجام شده است.
خطیبی با اشاره به میزان تولید انجام شده در این کارخانه 
گف��ت: افزایش ۵۰ درصدی تولید در واحدهای فولادس��ازی 
نس��بت به سال گذشته و ارتقاء رکورد تولید از زمان تاسیس 
در واحدهای یادشده را به میزان ۲۷۰ هزار تن شاهد هستیم 
که در حوزه نورد هم تولید ۲۱۰ هزارتن انواع مقاطع نوردی 

را داشتیم.
سرپرس��ت مجتمع فولاد صنعت بن��اب از افزایش صادرات 
نسبت به س��ال قبل خبرداد و افزود: محصولات تولیدی این 
مجتم��ع در حوزه فولادس��ازی و ن��ورد در بازارهای داخلی 
و خارج��ی از اعتبار ویژه ای برخوردار اس��ت و در س��ال ۹۸ 
افزای��ش ۱۶برابری صادرات را داش��ته ایم که در کل کش��ور 
بالاترین میزان افزایش صادرات در بین ش��رکت های فولادی 
بوده و برای س��ال۹۹ هم درباره صادرات برنامه ریزی داریم و 

فعال تر خواهیم ش��د. خطیبی ت��وان تولیدی مجموعه فولاد 
صنعت بناب را بالای یک میلیون تن در س��ال عنوان و گفت: 
براس��اس پروان��ه بهره برداری های اخذ ش��ده و ت��وان تولید 
مجتم��ع اعم از دو واحد فولادس��ازی و ۷خ��ط نورد ظرفیت 
تولید ۵۰درصد فولاد اس��تان را داریم و با برنامه ریزی انجام 
ش��ده و میزان تولید سال جاری که برای س��ال آینده بهبود 
داده خواهد شد میزان تولید پیش بینی شده بیش از هشتصد 
هزار تن خواهد بود که این میزان با توجه به امکانات موجود 
ب��ا تامین نیازها توان تولیدی م��ا را به بالای یک میلیون تن 

در سال خواهد رساند.
صادق جاهد خطیبی درباره وضعیت فعلی این شرکت نیز 
عنوان کرد: اصلاح فرآیندهای خرید و فروش و رفع مشکلات 
بانکی از برنامه های درحال اجرای ما بوده و اقدامات اصلاحی 
در این زمینه صورت گرفته اس��ت که در س��ال آینده شاهد 
رفع مشکلات بانکی خواهیم بود و پیش بینی می شود که در 
س��ال۹۹ با توجه به تمهیدات انجام گرفته مش��کل آنچنانی 
نداش��ته باش��یم و با تمام ت��وان برای رونق تولی��د و حضور 
پررنگ در بازارهای داخلی و خارجی گام برداریم. سرپرس��ت 

مجتمع فولاد صنعت بناب نیروی انس��انی را ارزش��مندترین 
سرمایه دانست و ادامه داد: درحال حاضر ۱۲۰۰ نفر به صورت 
مس��تقیم در این مجتمع مش��غول به کار می باشند که تمام 
حقوق، مزایا و عیدی پرسنل پرداخت شده است و همچنین 
در زمین��ه س��لامتی و ارتق��ای دانش فنی و جایگاه ش��غلی 
همکاران برنامه های متعددی در دس��ت اجرا است و همزمان 
با مش��کلات ایجاد شده در کشور با شیوع بیماری کرونا تمام 
امکان��ات و تمهیدات لازم برای حفظ س��لامتی و بهداش��ت 
کارکنان اعم از تس��ت )استفاده از ترنومتر( و پایش سلامتی 
و ارائ��ه گواه��ی س��لامت، تهیه و ارائه ماس��ک، دس��تکش، 
ض��د عفونی کننده ه��ا، اصلاح رون��د تغذیه، س��رویس های 
انج��ام  لازم  آگاه س��ازی  و  رس��انی  اط��لاع  و   حمل ونق��ل 

می شود.
وی ب��ا تاکید بر مس��ئولانه عمل کردن تمام��ی مدیران و 
کارکن��ان در جهت ارتقاء جایگاه فعل��ی مجتمع گفت: لازم 
می دانم در پایان از خانواده های صبور، همدل و همواره همراه 
پرس��نل مجتمع نهایت قدردانی را داشته باشم و همچنین از 

پرسنل متعهد و تلاشگر تشکر و قدردانی می کنم.

۵0 درصد ظرفیت تولید فولاد استان آذربایجان شرقی در مجتمع فولاد صنعت بناب

معادن زغال سنگ در خطر اپیدمی کرونا
فعالان زغال سنگ در گفت وگو با روزگارمعدن از کمبود ماسک و ضدعفونی کننده ها خبردادند 

رئیس خانه معدن ایران اعلام کرد: ش��ورای عالی معادن 
ب��ا تایید وزی��ر صنعت، مع��دن وت جارت می��زان حقوق 
دولتی معادن برای س��ال ۹۸ را براس��اس قیمت پایه سال 
۹۷ مصوب ک��رد. »محمدرضا بهرامن« در گفت وگو با ایرنا 
تصریح کرد: میزان حقوق دولتی معادن با توجه به ش��رایط 
کش��ور از دغدغه های فعالان بخش معدن بود که با تصویب 
این موضوع در نشست یکصد هشتاد و یکمین شورای عالی 
معادن و تایید وزیر صنعت، معدن وتجارت، پرونده این امر 

برای س��ال ۹۸ بس��ته ش��د. هدف دولت از دریافت حقوق 
دولتی معادن، توس��عه مناطق محروم بوده و نگاه اصلی در 
کنار توس��عه مناطق، ایجاد اشتغال و تامین نیازهای کشور 
است. رئیس خانه معدن خاطرنشان کرد: شورای عالی معادن 
با درنظر گرفتن کلیه شرایط حاکم بر اقتصاد کشور به ویژه 
اقتصاد معادن کوچک و متوس��ط در نشس��ت مزبور نسبت 
به تعیین حقوق دولتی معادن برای س��ال جاری اقدام کرد. 
جعفر س��رقینی معاون پیشین وزیر صنعت، معدن وتجارت 

اعلام کرده بود که پیش بینی می ش��ود در سال ۹۸ موضوع 
دریافت یکس��ان حقوق دولتی از معادن تغییر کند و از هر 
معدن حقوق دولتی مربوط به خود دریافت ش��ود؛ برخلاف 
رویه دریافت یکس��ان در سال های گذش��ته که پیاده شد. 
به گفته وی، ش��ورای عالی معادن از سازمان نظام مهندسی 
معدن ایران خواسته اس��ت تا چارچوبی در ارتباط با شیوه 
اخذ حقوق دولتی معادن مش��خص س��ازد و س��ازمان یاد 
ش��ده کاری جدی در این ارتباط انجام داده است. به گفته 

س��رقینی، بررس��ی های س��ازمان نظام مهندسی معدن در 
اختیار ش��ورای عالی معادن قرار گرفته و قرار است در قالب 
طرح و برنامه ای منسجم و نرم افزار کاربردی مورد استفاده 
قرار گی��رد و هر معدن حقوق دولتی خود را پرداخت کند. 
جعفر س��رقینی مهرماه امسال در س��فر به شهرستان قروه 
)کردس��تان( و بازدید از معدن طلای ساریگونی گفته بود، 
سال گذشته )۱۳۹۷( یک هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان حقوق 

دولتی از سوی معادن کشور به حساب خزانه واریز شد.

رئیس خانه معدن ایران: 
حقوق دولتی معادن به قیمت پایه سال ۹۷ مصوب شد

 محبوبه ناطق: 
ش��یوع بیم��اری کرون��ا در همه دنی��ا تمامی 
بخش ه��ای تولی��دی و اقتص��ادی به ویژه بخش 
مع��دن و صنایع معدن��ی را تحت تاثیر قرار داده 
است. در این میان در معادن زیرزمینی به دلیل 
نوع کارشان احتمال شیوع بیماری کرونا بیشتر 
است و همین امر موجب نگرانی دست اندرکاران 

این معادن شده  است.
در این زمینه روزنامه »روزگار معدن« به سراغ 
فعالان این بخش رفت��ه و تاثیر کرونا و خطرات 

محتمل آن را بر این معادن جویا شده است.
کمبود ماسک و الکل �

مدیرعامل  نصی��ری،  علی 
معدن زغال سنگ زمستان 
ی��ورت در گفت وگ��و ب��ا  
»روزگار مع��دن« گف��ت: 
تهدی��د  کرون��ا  وی��روس 
جدیدی برای همه اس��ت 
که شناخت چندانی از آن نداریم به همین دلیل 
به بخش��نامه ها و ش��یوه نامه های تکلیفی وزارت 
بهداش��ت و وزارت صنعت، معدن و تجارت تکیه 
ک��رده و تا جایی ک��ه ام��کان دارد از تجمعات 
جلوگیری کرده و اجازه نمی دهیم مانند گذشته 
با فاصله نزدیک کار کنند و در صورتی که امکان 

داشته باشد هرگونه تجمعی را لغو می کنیم.
وی افزود: از آنجا که انتشار ویروس با اجتماع 
انس��انی بیش��تر می ش��ود س��عی کردیم کلیه 
محل هایی که تجمع کارگری داش��ت به حداقل 
برس��انیم. در این زمینه قس��مت سلف سرویس 
آش��پزخانه را تعطیل و غذاها را در ظروف یکبار 
مصرف بین کارگ��ران توزیع کردیم، س��رویس 
ایاب و ذهاب کارگران را س��ر و س��امان دادیم، 
همه مکان های��ی که ۳نفر کارگ��ر دارد یک روز 
درمی��ان ضدعفون��ی ش��ده و در بخش هایی که 
کارگ��ران به ناچار بیش��تر از ه��ر بخش دیگری 
با نیروها در تماس هس��تند را مجهز به ماس��ک 
و دس��تکش کردیم تا راه های انتش��ار را محدود 

کردیم.
نصیری ادامه داد: واحد اچ اس ای و بهداش��ت 
حرفه ای مع��دن نیز هر روز آم��وزش لازم را به 
کارگران داده و نکات جدید را گوش��زد می کنند 
و همچنی��ن در ورودی معدن تب س��نجی انجام 
می دهی��م و در ص��ورت تایید ت��ب در کارگری 
او را به واحد بهداش��ت معدن و مرکز بهداش��ت 
شهرس��تان معرفی می کنیم تا مش��خص ش��ود 

بیماری اش چیست.
وی با اش��اره به اینکه ت��ا کنون مورد مبتلای 
ب��ه کرونا در ای��ن معدن وجود نداش��ته تصریح 
کرد: از آنجایی که معادن زغال س��نگ متعلق به 
جامعه کارگری کش��ور است و انتشار ویروس در 
ای��ن بخش لطمه بزرگ��ی از حیث تولید، ایمنی 
و نگه��داری به جامعه کارگ��ری می زند، در این 
رابط��ه در حال تنظی��م و ارس��ال نامه هایی به 
اداره های بهداشت شهرستان هایی هستیم که در 

آن کار می کنیم. ما کمبود ش��دید ماسک داریم 
و با زحمت توانس��تیم تعدادی ماسک را از بازار 
آزاد و به صورت قاچاقی تهیه کنیم، دستکش و 
الکل س��فید نیز توانستیم خیلی کم و آن هم با 
قیمتی عجیب و غریب تهیه کنیم. اما در س��ایر 
مواد شوینده مشکلی نداشتیم. مدیرعامل معدن 
زغال سنگ زمس��تان یورت در ادامه تاکید کرد: 
از طریق انجمن زغال س��نگ نتوانس��تیم کاری 
کنی��م زیرا همه معادن این مش��کل و کمبودها 
را دارن��د اما در ح��ال رایزنی ب��رای تامین این 
اقلام هس��تیم. نصیری در پاسخ به این سوال که 
ظرفیت معادن زغال س��نگ برای همه گیری این 
ویروس بیشتر از س��ایر معادن نیست، گفت: ما 
بهداش��ت حرفه ای و خانه بهداشت داریم منتها 
چون ویروس ناشناخته است و راه های انتشارش 
هم بسیار گسترده است خیلی قاطع نمی توانیم 
جواب شما را بدهم. شاید به نسبت یک کارخانه 
صنعتی وضعیت ما بهتر باشد اما با تلاش زیادی 
موفق ش��دیم که کارگران را قانع کنیم دس��ت 
ندهند، روبوس��ی نکنند و در مراسم عزا و شادی 
تا جایی که امکان دارد ش��رکت نکنند. این امر 

نیاز به فرهنگ سازی تدریجی داشت.

دوری از اجتماعات �
سعید صمدی، دبیر انجمن زغال سنگ کشور نیز 
خطر ش��یوع ویروس کرونا را در مع��ادن زیرزمینی 
بیشتر دانست و به »روزگار معدن«، گفت: در معادن 
روزمینی مانند معادن س��نگ آهن ب��ه دلیل اینکه 
در فض��ای آزاد و با فاصله بس��یار از هم کار می کنند 
احتمال اپیدمی ش��دن کرونا کمتر است و با رعایت 
یکس��ری ضوابط بهداش��تی می توانند کار کنند اما 
در برخ��ی معادن به ویژه معادن زغال س��نگ که در 
یک ش��یفت کاری تجم��ع کارگری زی��ادی وجود 
دارد و ت��ا ۵۰۰ نفر در فضایی ب��دون گردش هوا در 
حال کار هس��تند خطر ش��یوع بیش��تری محتمل 
اس��ت. وی افزود: از این رو باید تدابی��ر ویژه تری در 
معادن زغال س��نگ اتخاذ ش��ود. به همین دلیل در 
گام نخست به معادنی که کارگران دوره ای کار دارند 
و ب��ه طور مث��ال ۲۰ روز کار می کنن��د و ۱۰روز کار 
نمی کنن��د، ابلاغ کردی��م از این پس کارگر جدیدی 
وارد معدن نشود و تا ۲۸اسفند که عید است و معادن 
زغال س��نگ از این تاریخ تا اواسط فروردین تعطیل 
می کنند همان کارگران به کار ادامه دهند و ش��یفت 
نرون��د. وی ادام��ه داد: در محیط معدن تا کس��ی از 
بیرون ویروس��ی نیاورد مش��کلی نداری��م به همین 

دلی��ل حتی بازدید مهندس��ان از مع��دن را متوقف 
کردیم تا کسی از خارج وارد معدن نشود. 

صمدی با بیان اینکه هر روز 
اقدام��ات کنترل��ی انج��ام 
می شود و تا کنون در معادن 
مش��کلی  زغال س��نگ 
نداش��تیم اظه��ار ک��رد: به 
کارگران نیز اعلام کردیم به 
تمام کارگران حقوق عادی شان را پرداخت می کنیم 
و اع��لام کردیم می��زان حقوق ربطی ب��ه میزان کار 
ندارد. در س��ال آینده برای کارگرانی که بیش��تر کار 
کرده اند تغییر ش��یفت ها محاس��به می ش��ود.  دبیر 
انجمن زغال سنگ کش��ور در پاسخ به این سوال که 
در ص��ورت اپیدمی ش��دن این وی��روس در معادن 
زغال س��نگ چه تمهیدات��ی اندیش��یده اید، گفت: 
اگرای��ن بیماری اپیدمی ش��ود مجبوری��م معادن را 
تعطیل کنیم و فقط ب��رای تعمیر و نگهداری معدن 
تعداد بس��یار محدودی کارگر بگذاری��م. از آنجا که 
محل استراحت کارگران در کنار هم و محل کارشان 
نیز در کنار هم است و به هم نزدیکند، هوای تونل نیز 
از یک جایی که وارد می ش��ود تا جایی که خارج می 
ش��ود کل تونل را طی می کند و س��ر راه خود امکان 
آل��وده  کردن هم��ه کارگ��ران را دارد. البته از قدیم 
کارگران معادن زغال س��نگ از ماس��ک و دستکش 
اس��تفاده می کردند و اتفاقا این ماسک های حرفه ای 
از آنچه در بازار وجود دارد بس��یار بهتر است و فیلتر 
آن ه��ر ۳، ۴روز یک ب��ار عوض می ش��ود و می تواند 
مانعی در س��ر راه همه گیر ش��دن این بیماری باشد. 
البته ما در برخ��ی اقلام مانند ضدعفونی کننده های 
الکلی با کمبود ش��دید مواجهیم.  صمدی با اشاره به 

اینکه شواهد نش��ان می دهد شیوع این بیماری بالا 
اس��ت افزود: ممکن اس��ت این شرایط تا اردیبهشت 
ادامه داش��ته باشیم اما تا پایان سال با تمهیداتی که 
به کار گرفتیم مش��کلی به وجود نمی آید.  این فعال 
زغال س��نگ در ادام��ه تاکید کرد:  براس��اس قانون، 
اس��تعلاجی بیش از ۳روز باشد تامین اجتماعی باید 
حق��وق کارگر را پرداخ��ت کند و کارگ��ران خیلی 
داوطلب گرفتن اس��تعلاجی نیستند به همین دلیل 
ب��ه معادن اع��لام کردیم ت��ا پایان س��ال جاری اگر 
کارگری نیاز به اس��تعلاجی بی��ش از ۳روز پیدا کرد 
موافقت کرده و خود حقوق ش��ان را پرداخت کنند.  
دبیرانجمن زغال س��نگ کش��ور با بیان اینکه حال 
نگرانی ما برای سال آینده است و ما تابع شرایط کلی 
کش��ور هستیم در پاس��خ به این سوال که در صورت 
ادامه یافتن این بیماری و تعطیلی معادن زغال سنگ 
تولی��د این ماده کاهش خواهد یافت و در این صورت 
چه مش��کلی برای صنعت ف��ولاد ایجاد خواهد کرد، 
گف��ت: صددرصد تولید کاهش پیدا خواهد کرد  و در 
ح��ال حاضر نیز کاهش یافته اس��ت. البته از آنجا که 
مع��ادن، کارخانه ه��ای زغال ش��ویی و ذوب آه��ن 
اصفهان ذخیر ه دارند، به س��رعت با کمبود خوراک 
مواجه نمی ش��وند ضمن اینکه ذوب آهن نمی تواند 
تولی��دش را متوقف کند بلکه احتم��ال دارد میزان 
تولیدش را کاهش و به این شکل تاب آوری خود را در 
مقابل این بیماری و تبعات آن افزایش دهد. صمدی 
ادامه داد: البته معادن نمی توانند ظرفیت شان را بالا 
ببرند از آنجا که این موضوع محتمل و دور است ولی 
در کل این موضوع قابل مدیریت اس��ت به طور مثال 
می توان یکس��ری از معادن تعمیر و نگهداری شان را 

عقب انداخت و به تولید اولویت داد.

سعید صمدی: در برخی معادن به ویژه معادن زغال سنگ 
که در یک شیفت کاری تجمع کارگری زیادی وجود دارد 
و تا ۵۰۰ نفر در فضایی بدون گردش هوا در حال کار 

هستند خطر شیوع کرونا بیشتر است
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عض��و هیات مدیره س��ازمان تامین اجتماع��ی گفت: برای 
تسویه مطالبات مان با دولت پیش��نهادمان واگذاری 3معدن 

است.
مرتض��ی لطفی در گفت وگو با ایس��نا اظه��ار کرد: ما برای 
دریاف��ت مطالبات م��ان موضوع زنجیره تامی��ن را پیش بینی 
3معدن مرکزی آهن و زغال س��نگ طبس اس��ت، زیرا ضمن 
اینک��ه ارزش افزوده در زنجیره تامین برای مان ایجاد می کند، 

مشکلات قبلی را نیز مرتفع خواهد کرد.
وی با بیان اینکه با توجه به اینکه دولت هم معتقد است ما 
نباید بنگاه داری کنیم، دیگر مدیریت نمی گیریم و سهام خرد 
دریافت می کنیم اظهار کرد: به عنوان مثال ۱۷درصد س��هام 
فولاد مبارکه،  ۱۰درصد سهام هولدینگ خلیج فارس و برخی 
پتروشیمی هایی که در اختیار دولت قرار دارد، مدنظر ماست. 
براس��اس قانون دولت نمی تواند بیش از ۲۰درصد مالکیت را 

برعهده داشته باشد.
لطف��ی اف��زود: به ج��ز صنایع اس��تراتژیک و مل��ی، دولت 
هیچ کجا را خودش اداره نمی کند و معمولا ۲۰درصد س��هام 
دارد. به عنوان مثال ۴۹درصد هولدینگ س��تاره خلیج فارس 
متعلق به تامین اجتماعی، ۲۰درصد متعلق به شرکت پخش 
 و پالایش و مابقی متعلق به صندوق بازنشس��تگی کش��وری

 است.
تعیی�ن�تکلی�ف�چگونگ�ی�پرداخ�ت�مطالبات���

سازمان�تامین�اجتماعی
عضو هیات مدیره س��ازمان تامی��ن اجتماعی درباره تعیین 
تکلیف چگونگی پرداخت مطالبات س��ازمان تامین اجتماعی 
از س��وی دولت عنوان کرد: در برنامه شش��م توسعه تصریح 
ش��ده که دولت مکلف است سالانه ۱۰درصد از میزان بدهی 
خ��ود را ب��ه تامین اجتماع��ی بپ��ردازد و آن را در یک دوره 
۱۰ساله تسویه کند. در ۲، 3سال گذشته در قالب بند »و« و 
»ج« تبصره های بودجه تکالیفی از سوی مجلس برای دولت 

دیده ش��د که از طریق تس��ویه بخش��ی از بدهی های بانکی 
تامین اجتماعی و واگذاری دارایی و انتش��ار اوراق، بخشی از 

بدهی ها را تسویه کند.
لطفی افزود: اما از ۵۰هزار میلیارد تومان بدهی توانس��تیم 
در بودج��ه۹۷، تنه��ا ۶۸۰۰میلی��ارد توم��ان را دریافت و به 

عبارتی بدهی تسهیلاتی مان را با بانک ها تسویه کنیم.
موافقت�ب�ا�پرداخت�۳۰هزار�میلیارد�تومان�از���

بدهی�دولت�به�تامین�اجتماعی�
وی در پاس��خ به اینکه آیا رایزنی هایی برای تهاتر دارایی ها 
با بدهی انجام ش��ده اس��ت گفت: در ارتباط با دارایی ها هم 
همین طور اس��ت. با توجه به سیاس��ت دولت مبنی بر خروج 
تامین اجتماعی از بنگاهداری و رویکرد س��هامداری که دارد 
در این زمینه تلاش��ی انجام نش��د. خوش��بختانه مدیرعامل 
س��ازمان در ارتباط��ی که ب��ا دولت گرفت��ه موافقت دریافت 
3۰ه��زار میلی��ارد توم��ان از این بده��ی را در قال��ب بنگاه 
اقتصادی و دارایی غیرمنقول از دولت گرفته و وزارت اقتصاد 

نیز با آن موافقت کرده است.
عضو هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی افزود: همچنین 
موفق ش��دیم در ماه اخیر مجوز انتشار ۵۰۰۰میلیارد تومان 
اوراق را بگیریم که در این شرایط می تواند کمک کننده باشد. 
ب��ا توجه به کاهش ضریب پش��تیبانی س��ازمان، قطع یقین 
کم��ک دولت نه به معن��ای کمک بلاعوض بلک��ه به معنای 
تسویه مطالبات است و یکی از ابزارهای جدی برای پایداری 

تعهدات سازمان تامین اجتماعی به شمار می آید.
لطف��ی با بی��ان اینکه این توافق��ات و مصوب��ات در قالب 
بودجه۹۸ اس��ت گفت: مجموعه معاونت حقوقی ما در تلاش 
هس��تند که اس��تمرار این تبصره ها را در قالب بودجه۹۹ نیز 
داشته باش��ند. کمیسیون تلفیق مجلس نیز همراهی کرده و 
رقم بیش��تری را در تبصره »و« ماده ۵ قانون بودجه سال۹۹ 
پیش بین��ی کرده که بتوانیم بخش��ی از بدهی مان را در قالب 

 تهات��ر بدهی ه��ای بانک��ی و دارایی های غیرمنقول داش��ته
باش��یم. وی در پاس��خ ب��ه اینک��ه مهم تری��ن و بزرگ ترین 
بنگاه های��ی ک��ه قرار اس��ت دولت بابت بده��ی اش به تامین 
اجتماع��ی واگ��ذار کن��د کدام ه��ا هس��تند؟ گف��ت: دولت  
در ادوار گذش��ته ب��رای جب��ران کس��ری هایش بخش��ی از 
دارایی های��ش را اعم از س��ودده و زیان ده به س��ازمان تامین 
اجتماع��ی واگ��ذار کرده اس��ت. ام��روز دول��ت دارایی هایی 
را مدیری��ت می کن��د ک��ه خودش ایج��اد ک��رده و در قالب 
 آمای��ش س��رزمینی و صنعت��ی و در زمینه نیاز کش��ور بوده

 است.
عضو هیات مدیره س��ازمان تامین اجتماعی افزود: به عنوان 
مثال ۱۷درصد س��هام فولاد مبارکه متعلق به دولت اس��ت و 
امروز می توانیم ادعا کنیم که سود فولاد مبارکه بیشتر از سه 
س��رمایه گذاری بزرگ مانند امید و گروه سرمایه گذاری ملی 
اس��ت. ما برای تهاتر، بهره مالکانه معادن و حق اس��تخراج و 

اکتشاف نفت را مطالبه کرده ایم.
لطفی با اش��اره به ضرورت تکمیل زنجی��ره تامین صنایع 
گفت: س��ازمان خصوصی سازی در زنجیره تامین صنایعی که 
دولت در س��نوات گذش��ته تهاتر یا رد دین ک��رده انصاف را 
رعایت نکرده اس��ت. به عنوان مث��ال ذوب آهن را به ما داده 
اس��ت، اما معدن نداریم، امروز ذوب آهن با ۶۰درصد ظرفیت 

کار می کند زیرا زنجیره تامین  مواد اولیه آن کامل نیست.
میزان�بدهی�دولت�به�سازمان�تامین�اجتماعی��

وی اف��زود: مطاب��ق تبصره یک قان��ون۵۴ تامین اجتماعی 
مصوب س��ال۵۴، دولت به موض��وع حمایت از کارگران ورود 
پیدا کرده و در قانون، پرداخت یک سهم 3درصدی حق بیمه 
کارگران برای دولت مقرر ش��ده است. در واقع دولت موظف 
شده هر ساله در بودجه اش سهم 3درصدی حق بیمه را ببیند 
و تا پایان هر س��ال تسویه کند؛ اما به طور معمول پرداختی 
دولت ها انجام نمی ش��ود و رق��م قابل توجهی را از ادوار دولت 

طلبکار هس��تیم.  عضو هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی 
درباره میزان بدهی دولت به س��ازمان تامین اجتماعی اظهار 
کرد: این میزان براس��اس گزارش حسابرس��ی انجام شده تا 
 پایان س��ال مال��ی۱3۹۷ ح��دود ۲۵۰هزار میلی��ارد تومان

 اس��ت. درباره میزان حسابرس��ی ش��ده و قطعی ش��ده این 
بده��ی نی��ز بای��د گفت ک��ه هن��وز اختلافاتی برس��ر نحوه 
محاس��به ای��ن مقدار وج��ود دارد.  براس��اس برنامه شش��م 
توس��عه مقرر شده بود دولت برابر نرخ اوراق مشارکت سودی 
 مترت��ب بر این بده��ی درنظر بگیرد ک��ه آن را منتفی کرده 

است.
 لطفی افزود: البته ش��رکای اجتماع��ی ما به جد از طریق 
مراجع قضایی پیگیر موضوع ب��وده و به دیوان عدالت اداری 
ش��کایت کرده اند و ظاهرا دیوان هم به نفع شرکای اجتماعی 
رای داده اس��ت.  اصل این بدهی در صورتی که دولت س��ود 
مترتبه در چارچوب قانون محاس��به نکن��د حدود ۱۵۰هزار 

میلیارد تومان است. 
وی ب��ا بیان اینکه زندگی ش��رکای اجتماعی ما با توجه به 
کاه��ش ارزش ری��ال و تورم های مترتب بر نظ��ام اقتصادی 
تحت الش��عاع قرار گرفته اس��ت اظهار ک��رد: البته عاملی که 
باعث شد در سال۹۲ رقم این بدهی افزایش یابد و یک مرتبه 
از ۴۵ه��زار میلی��ارد تومان تجاوز کند، تعه��دات غیراصولی 
ایجاد شده درپی مصوبات مجلس است که اثر آن را در سفره 

کارگران دیدیم. 
وی با بیان اینکه اکنون این اقش��ار زیرپوش��ش بیمه قرار 
دارند و تامین اجتماعی به علت مسئولیت اجتماعی و با توجه 
به اینکه اینها اقش��ار ضعیف جامعه هستند بیمه پردازی شان 
را ادامه داده و مانعی برای اس��تقرار بیم��ه آنها ایجاد نکرده 
اس��ت گفت: در عین حال اصرار و تاکید داریم که دولت این 
بدهی را بپ��ردازد. زیرا علاوه بر الزام قانونی، پایداری صندوق 

تامین اجتماعی را فراهم می آورد.

�۳معدن؛�خواسته�تامین�اجتماعی�از�دولت�در�قبال�طلبش

استقرارسیستمهایمختلفباهدفصرفهجوییدرگلگهر
نظام�»شش�سیگما«�پیاده�سازی�شد

مسئولیم   در برابر زمین

اگر در کشور به سمت معدنکاری پایدار حرکت 
کنیم آن وقت توانس��ته ایم گام موثری در زمینه 
توس��عه معدن برداریم. براس��اس قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران، معدن جزو انفال است و 

قابل واگذاری و فروش نیست.
 بنابرای��ن دولت بخش��ی از زمین را به صورت 
موقت در اختیار معدنکار قرار می دهد تا دست به 
فعالیت اقتصادی بزند و گامی برای رشد اقتصاد 
بردارد.  در این بین توسعه اقتصادی به آن معنی 
نیس��ت که معدنکار هر طور که بخواهد با زمین 

برخورد کند.
 او باید توجه داش��ته باش��د که با برداشت هر 
ماده معدنی در برابر حفاظت از زمین نیز مسئول 
اس��ت و بعد از فعالیت معدنی باید آن منطقه را 
دوباره به حال��ت اولیه خود برگرداند و در زمینه 

آبادی آن منطقه گام بردارد.  
مناب��ع  م��ا در دفت��ر حفاظ��ت و حمای��ت 
طبیعی ب��اور داریم که باید جل��وی آثار مخرب 
فعالی��ت  معدن��کاری گرفته ش��ود بنابراین باید 
 ب��ه محدوده ه��ای اط��راف مع��ادن نی��ز توجه 

کنیم. 
هرچند بهره برداری از معادن به صورت مداوم 
انجام ش��ده اما مس��ئله مهم این است که نباید 
تنه��ا محدوده معدن��کاری را در نظر گرفت بلکه 
محدوده های اطراف آن را نیز باید تحت بررس��ی 
قرار داده و تاثیر فعالیت معدنی در آن بخش نیز 

مورد مطالعه قرار گیرد. 
 اگر می خواهیم به سمت معدنکاری واقعی در 
محدوده مش��خص شده حرکت کنیم باید سعی 
کنی��م از تمام مواردی که به فعالیت زمین ضربه 

می زند، دوری کنیم.  
در این روند برای احیا و بازس��ازی بخش های 
تخری��ب ش��ده از مش��ارکت فع��الان معدنی و 
علاقه مندان ب��ه منابع طبیعی و محیط زیس��ت 
بهره می بری��م.  دفتر حفاظ��ت و حمایت منابع 
طبیع��ی تا امروز اقدامات مثبتی را با مش��ارکت 
فعالان معدنی در قالب بذرپاش��ی، مرتع کاری و 
درختکاری انجام داده است. امیدواریم در آینده 
ب��ا همکاری بیش��تر معدنکاران این روند رش��د 

قابل توجهی داشته باشد.

اقدامات پیشگیرانه 
 صندوق بیمه معادن

 در مقابله با کرونا
صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدن��ی ضمن رعای��ت کامل اصول بهداش��تی، 
اقدامات کاملی را برای حفظ سلامت کارکنانش 

انجام داد.
 ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی مدی��ر اداری 
بیم��ه س��رمایه گذاری  پش��تیبانی صن��دوق  و 
فعالیت های معدنی راحله نوری با تشریح اقدامات 
پیش��گیرانه ای��ن صن��دوق از توزیع بس��ته های 
بهداشتی میان کارکنان صندوق بیمه خبرداد و 
گفت: در این ایام ضمن ضدعفونی کردن تمامی 
قسمت های ساختمان اداری، غربالگری مراجعان 
ش��امل کارکنان و متقاضیان در درب نگهبانی از 

طریق سنجش دمای بدن انجام می شود.
وی اف��زد: در ای��ن م��دت ورود تمام��ی افراد 
غی��ر از ابدارچی ها به ابدارخانه ها ممنوع ش��د و 
نحوه چگونگ��ی اقدامات پیش��گیرانه به صورت 
 اطلاعیه ه��ای متع��ددی ب��ه اطلاع هم��کاران

 رسید.
 نوری ضمن ابراز امیدواری نسبت به گذر ایمن 
و س��لامت از این بحران عنوان کرد: خوشبختانه 
تا کنون هیچ مورد مشکوکی در شرکت صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی از ابتلا 
به بیماری کر ونا دیده نش��ده اس��ت و در صورت 
ابت��لای کارکنان ب��ه س��رماخوردگی و آنفولانزا 
ب��رای اس��تراحت در من��زل و ع��دم مراجعه به 
 صندوق تا بهبودی کامل، کمال همکاری خواهد 

شد.

 علی خادم
  معاون دفتر حفاظت

 و حمایت منابع طبیعی 

معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو 
اعلام کرد: این س��ازمان به توس��عه همه صنایع معدنی در 

کنار فولاد توجه دارد.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران، محمد آقاجانلو، اظهار کرد: 
ایمیدرو برای توس��عه همه جانب��ه صنایع معدنی و احصای 
مشکلات زنجیره ها، نسبت به تدوین طرح های جامع سرب 
و روی، گوهر سنگ و سنگ های تزئینی و طلا اقدام کرده 

است.

وی اف��زود: علاوه ب��ر این، طرح جامع زغال س��نگ، مس 
و آلومینی��وم نیز درحال به روزرس��انی اس��ت. بنابراین، در 
قالب این طرح های جامع، راهکارهای اس��تفاده حداکثری 
از ظرفیت های موجود و طرح های جدید، بررس��ی و به کار 

گرفته می شود.
معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو 
با اشاره به اینکه موضوع اساسی در اکتشاف به عنوان یکی 
از اولویت ه��ای این س��ازمان، ضرورت تس��ریع این فرآیند 
اس��ت، تصریح کرد: ازجمله اقدامات ایمیدرو در این حوزه، 

واگذاری پهنه ها به بخش خصوصی از طریق مزایده اس��ت. 
چنانچه بتوانیم توان بخ��ش خصوصی را با ایمیدرو همراه 

کنیم، می توان این روند را تسریع کرد.
آقاجانلو افزود: اگر قانون اجازه ندهد و الزام کند ایمیدرو 
ب��ه تنهایی تا مرحله گواهی کش��ف پی��ش رود، این روند 
کند می ش��ود چراکه این س��ازمان، توان مشخصی دارد و 

نمی توان نیاز کشور را با سرعت بالاتری تامین کرد.
معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو 
با بیان اینکه هر چه فرآیند اکتشاف جلوتر می رود، هزینه، 

زم��ان و نیروی انس��انی بیش��تری نیاز دارد، گف��ت: برنامه 
ایمیدرو اس��تفاده از بخش خصوص��ی و نیمه دولتی تا حد 

ممکن برای پیشبرد این حوزه است.
وی ادامه داد: اکنون ش��رکت های مل��ی مس، میدکو و 
گل گهر وارد طرح اکتشاف این سازمان شده اند اما نیاز است 
تا شرکت های بیشتری مش��ارکت کنند. ورود کنسرسیوم 
بخ��ش خصوص��ی به حوزه اکتش��اف، اتف��اق قابل توجهی 
 اس��ت که حدود ۶۰ه��زار کیلومترمرب��ع در اختیار گرفته

 است.

ضرورت حضور بیشتر بخش خصوصی در اکتشاف

 منیر حضوری: 
و  اصل��ی سیس��تم ها  ازجمل��ه رس��الت های 
اس��تانداردها در ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی 
گل گه��ر  به کارگیری رویکردهای سیس��تمی و 
فرآین��دی، بهبود مس��تمر، افزای��ش بهره وری، 
تعالی، س��رآمدی و دانش محوری سازمان است. 
در این زمینه مطالعات و بررسی های کارشناسی 
برای شناس��ایی و تعیین راهکارهای متناس��ب 
با فعالیت های ش��رکت انجام شده است. بر این 
اس��اس از سال های گذشته تاکنون طرح ریزی و 
استقرار سیس��تم های زیر در این شرکت دنبال 

شده است.
شش�سیگما��

ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ش��رکت معدنی 
و صنعت��ی گل گه��ر، توس��عه تفک��ر آم��اری و 
تصمیم گیری بر پایه آمار یکی از سیاس��ت های 
این ش��رکت اس��ت. بر این اس��اس نظام شش 
سیگما در گل گهر از سال۱3۹۱ پایه گذاری شده 
و تاکن��ون بیش از ۷۰پروژه تعریف و براس��اس 
۵ف��از )تعری��ف، اندازه گیری،  تحلی��ل، بهبود و 
 کنترل( پیاده  سازی ش��ده است. این مهم باعث 
شده این مجموعه صرفه جویی مالی قابل توجهی 
داش��ته  باش��د. تاکنون تعداد زی��ادی متخصص 
ش��ش سیگما با عنوان کمربند مشکی و سبز در 
واحدهای عملیاتی و پش��تیبانی تربیت شده اند. 
این سیستم یکی از سیستم های موفق در سطح 
کشور است که تاکنون موفق به کسب رتبه های 

متعدد در جشنواره های کشوری شده است. 
نظام�پیشنهاد�ها��

یکی از سیس��تم های بس��یار موفق در زمینه 
مدیریت مش��ارکتی، نظام پیش��نهادها است که 
مورد توجه ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
ق��رار گرفته اس��ت. تمرک��ز این نظام توس��عه 
بهبود های کایزنی اس��ت، همچنین در کنار آن 
سعی شده است با برگزاری جشنواره های بزرگ 
در س��ال های مختل��ف پیش��نهادهای ویژه که 
صرفه جویی مالی زیادی برای ش��رکت به دنبال 

دارند، شناسایی شوند.
 از عوای��د دیگ��ر این نظام می ت��وان به ایجاد 
خلاقی��ت،  نش��اط،  مدیریت مش��ارکتی و صرفه 
 جویی های چند صد میلیاردی در س��ال اش��اره 

کرد.

مدیریت�دانش��
مدیریت دان��ش به معنی رس��یدن به اهداف 
س��ازمان با اس��تفاده بهینه از دانش و یا توانایی 
ی��ک س��ازمان در اس��تفاده از س��رمایه معنوی 
)تجربه و دانش فردی نزد هر فرد( و دانش دسته 
جمعی به منظور دس��تیابی به اهداف است. این 
مهم از طریق فرآیندی که ش��امل تولید دانش، 
 تس��هیم دانش و استفاده از آن به کمک فناوری 
است، می تواند به  دست آید. این سیستم یکی از 
سیستم هایی است که درحال حاضر در مجموعه 

گل گهر درحال پیاده سازی است. 
نظام�برنامه�ریزی��

برنامه ریزی عملیاتی  اس��تراتژی،  برنامه ریزی 
و نظ��ام بودجه ری��زی س��الانه 3 بخ��ش اصلی 
نظ��ام برنامه ری��زی اس��ت. ع��لاوه ب��ر تعیی��ن 
اهداف و ش��اخص های مش��خص ب��رای تحقق 
ه��ر ه��دف برنامه های مختل��ف تعری��ف و در 
نظ��ام برنامه ریزی ب��ه برنامه عملیات��ی تبدیل 
 و ب��ه ص��ورت مس��تمر پای��ش و گزارش ده��ی

 می شوند. 

مدیریت�فرآیند�کسب�و�کار���
از  یک��ی  کار  و  کس��ب  فرآین��د  مدیری��ت 
بزرگ ترین پروژه های در دس��ت اجرا در شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر اس��ت که با چشم انداز 
دستیابی به سطح سوم بلوغ فرآیندی طرح ریزی 
ش��ده اس��ت. در طراحی این پ��روژه از تجارب 
ش��رکت های داخلی و خارجی اس��تفاده شده و 
فرآیندهای س��ازمان در س��طح حوزه فرآیندی، 
 گ��روه فرآین��دی،  فرآیند و فعالیت ها مش��خص 
 و درح��ال تدوین روش اجرایی ب��رای فرآیندها 

است. 
همگام�با�استانداردهای�بین�المللی���

رعای��ت الزام��ات تعیین ش��ده در اس��تاندارد 
بین الملل��ی ای��زو۹۰۰۱ از دیگ��ر موفقیت های 
این ش��رکت بزرگ معدنی است. درحقیقت این 
استاندارد بین المللی  برای یک سیستم مدیریت 
کیفیت، مکمل الزامات مرتبط با محصول است. 
 ای��ن اس��تاندارد بین الملل��ی می تواند از س��وی 

طرف ه��ای داخلی و خارج��ی و ازجمله مراجع 
صدور گواهینامه، برای ارزیابی توانایی س��ازمان 
در برآورده سازی الزامات مشتری،  مراجع قانونی 
و مق��ررات دولت��ی قابل کارب��رد در محصول و 
الزامات خود س��ازمان مورد استفاده قرار گیرد.  
ایزو ۱۷۰۲۵ از دیگر اس��تانداردهای بین المللی 
است که این شرکت موفق به دریافت گواهینامه 

آن شده است. 
ب��رای  عموم��ی  الزام��ات  اس��تاندارد  ای��ن 
اح��راز صلاحیت ب��رای آزمون کالیبراس��یون و 
نمونه ب��رداری را تعیی��ن می کن��د. همچنین در 
برگیرن��ده انواع آزمون و کالیبراس��یونی اس��ت 
که با اس��تفاده از روش های اس��تاندارد ش��ده و 
توس��عه یافته در آزمایش��گاه انجام می شود. این 
استاندارد با استقبال زیادی در واحد آزمایشگاه 
و کنترل کیفی و نیز کالیبراس��یون درحال اجرا 
اس��ت و موفق به اخذ تاییدی��ه مرکز ملی تایید 
صلاحیت ایران ش��ده است.  با توجه به اهمیت 
اس��تفاده بهینه از انرژی، استاندارد ایزو۵۰۰۰۱ 
از دیگر اس��تانداردهایی اس��ت ک��ه در گل گهر 

پایه گذاری شده است.
 این اس��تاندارد بین المللی، الزامات سیس��تم 
مدیریت انرژی را مش��خص می کند که از سوی 
آن س��ازمان می تواند خط مش��ی انرژی،  اهداف 
کلان و خ��رد و برنامه های عملیاتی را با در نظر 
گرفتن اطلاعات و الزامات مرتبط با استفاده های 

بارز انرژی ایجاد و اجرا کند.
 یک سیس��تم مدیری��ت ان��رژی می تواند به 
س��ازمان در دس��تیابی به تعهدات خط مش��ی، 
انجام اقدامات لازم برای بهبود عملکرد انرژی و 
 اثبات انطباق سیستم با الزامات استاندارد کمک 

کند. 
گفتنی است شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
ب��ه همراه س��ایر ش��رکت های منطق��ه گل گهر 
چش��م انداز این منطقه در سال ۱۴۰۰ را تدوین 
کرده اس��ت. برای تحقق چشم انداز مد نظر این 
نیاز احساس می ش��ود که گل گهر در فکر ایجاد 
جهت گیری های جدید باش��د که دس��تیابی به 
آن نیاز ب��ه اجرای تعداد زیادی پ��روژه، رعایت 
استانداردها و اقدام استراتژیک در سطح شرکت 
گل گهر و س��ایر ش��رکت های منطقه س��یرجان 

دارد.

مدیریت فرآیند کسب و کار یکی از بزرگ ترین 
پروژه های در دست اجرا در شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر است که با چشم انداز دستیابی به سطح سوم 

بلوغ فرآیندی طرح ریزی شده است
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یادداشت

روی خط خبر

اولویت بندی  عوامل رونق

 صنعت س��یمان چند س��الی اس��ت که به دلیل 
رکود داخلی و همچنین از دس��ت دادن مهمترین 
ب��ازار صادرات��ی خود یعنی کش��ور ع��راق در یک 
رکود نس��بی به س��ر می برد. ب��ه دلیل ای��ن رکود 
نس��بی چند س��اله، همواره تولیدکنندگان در این 
صنعت با کاهش قیمت های مصوب ش��ده  از سوی 
دس��ت اندرکاران، دس��ت به رقابت منفی با یکدیگر 
می زدند و این رقابت منفی همواره بلای چند ساله 
این صنعت خاکستری بوده است. این روزها با ورود 
س��یمان به بورس کالا، می توانیم ش��اهد هماهنگ 
ش��دن قیمت ها در بازار س��یمان باشیم. البته فراتر 
از هماهنگ ش��دن قیمت ها در بازار س��یمان، باید 
به دنبال رونق بخشیدن به ظرفیت تولید ۸۰میلیون 
تن��ی در ای��ن صنعت ب��ود که با مش��خص نبودن 
بودجه ه��ای عمرانی در س��ال آین��ده، نمی توان به 
صورت کارشناس��انه رونقی را برای این بازار متصور 

شد یا خیر؟
  البت��ه در یک ن��گاه کلان و برنامه ریزی  ش��ده 
می توان این صنعت را در بازه بلندمدت به س��مت 
رونق س��وق داد. یکی از این راهکارهای بلندمدت 
رون��ق ب��ازار س��یمان اس��تفاده از بت��ن ب��ه جای 
آس��فالت در جاده سازی اس��ت که اگر چه تبلیغات 
و همایش های بس��یار از س��وی دس��ت اندرکاران و 
مسئولان در این راستا برگزار شده، اما نتایج عملی 
آن در چند س��ال گذش��ته به صورت قابل توجهی 

هنوز نمایان نشده است.
  موض��وع دیگ��ری ک��ه می تواند به رون��ق بازار 
س��یمان بی نجامد، احیای بافت های فرسوده است 
که با توجه به بودجه های دولت این مهم مش��خص 
نیست که در کدام اولویت  دولت قرار دارد؟ بنابراین 
در چنین ش��رایطی رونق بازار سیمان مستلزم نگاه 

بلندمدت است که باید مورد پیگیری قرار گیرد. 

 محمد کشانی عضو 
هیات مدیره شرکت فولاد 

آلیاژی ایران شد
خداداد غریب پور، در حکمی، محمد کشانی را 
به عنوان عضو جدید هیات مدیره ش��رکت فولاد 
آلی��اژی ایران منصوب کرد. ب��ه گزارش »فلزات 
آنلاین«، محمد کشانی سوابقی چون مدیرعاملی 
ش��رکت های توکاف��ولاد، کالس��یمین و ف��ولاد 
خوزس��تان را در کارنام��ه خ��ود دارد و در زمان 
مدیریت خود در فولاد خوزستان توانست عنوان 
مدیر نمونه جهادی کشور را کسب کرده و درباره 
توسعه بالادس��ت و پایین دست فولاد خوزستان 
موفقیت ه��ای قابل توجهی همچون خرید معدن 
و واحدهای تولید کنس��انتره و گندله سنگ آهن 
و پیشبرد کسب مالکیت مدیریتی فولاد اکسین 

را محقق کند. 

ورود طرح فولاد شادگان 
به سایت

نخستین بخش از تجهیزات واحد فولادسازی 
طرح فولاد ش��ادگان ازگمرکات کشور ترخیص 
و وارد واح��د فولادس��ازی ای��ن طرح ش��د. به 
گزارش روابط عمومی ش��رکت ملی فولاد ایران؛ 
ای��ن تجهیزات که از محل اعتبار اس��نادی وبنام 
ایمیدروثبت سفارش ش��ده اند، از گمرک شهید 
رجائ��ی بندرعب��اس ترخی��ص و از ابتدای هفته 
جاری وارد س��ایت ش��ادگان ش��دند. بنا به این 
گ��زارش؛ محموله ه��ای وارداتی ترخیص ش��ده 
 Air Separation Plant( از  عبارتن��د 
 Compressed Air Station، Teeming
 Crane & Charging Crane، Steel
 Making، Laboratory and Power
Supply( براس��اس اع��لام مدیری��ت اقتصادی 
و بازرگان��ی ش��رکت مل��ی ف��ولاد ای��ران؛ وزن 
محموله های ترخیصی ۲۳۱۹تن بوده؛ که با ورود 
و نصب این تجهیزات ش��اهد پیش��رفت فیزیکی 
مناس��ب واحد فولادس��ازی ش��ادگان در زمینه 

تحقق رونق تولید خواهیم بود.

 سارا اصغری 
روزنامه نگار 

مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر به همراه 
جمع��ی از معاونان و مدی��ران ش��رکت از پروژهای حذف 
غبار و ریکلایمر س��نگ آهن کارخانه تغلیظ که به وس��یله 
معاون��ت فنی و مهندس��ی مجتم��ع درحال انجام اس��ت، 
 بازدید و در جریان آخرین فعالیت های انجام شده آنها قرار 

گرفت.
به گ��زارش روابط عمومی گل گهر، جمش��ید ملارحمان 
ضم��ن قدردانی از راه اندازی فاز نخس��ت پروژه حذف غبار 
کارخان��ه تغلیظ که یک��ی از بزرگ تری��ن پروژ های حذف 
غبار کارخانه های فرآوری خش��ک س��نگ آهن کش��ور به 
ش��مار می رود و از س��وی انجمن متخصصان محیط زیست 
ای��ران مورد تجلی��ل قرار گرفته اس��ت و پ��روژه ای کاملا 
زیس��ت محیطی در زمینه ارتقای س��لامت نیروی انس��انی 
اس��ت، بر اهمیت ویژه این ش��رکت درباره حفظ و ارتقای 
س��لامت پرس��نل به تس��ریع در اتمام پروژه و بهره برداری 

ت��ا پای��ان اردیبهش��ت تاکی��د ک��رد. گفتنی اس��ت این 
پ��روژه علاوه ب��ر افزایش س��لامت نیروی انس��انی فعال در 
کارخان��ه، بر افزایش آماده ب��ه کاری تجهیزات و نیز بهبود 
ش��اخص های مرتبط با نگهداری و تعمیرات کارخانه تاثیر 
به س��زایی خواهد گذاش��ت و کنس��انتره موج��ود در غبار 

جمع آوری ش��ده از س��وی این مجموعه غبارگیر، بازیافت 
 خواهد ش��د که منفعت مادی ش��رکت را نیز درپی خواهد

 داشت. 
جمشید ملارحمان همچنین از روند انجام پروژه ریکلایمر 
س��نگ آهن کارخانه تغلیظ که به دلیل شرایط تحریمی و 
قطع همکاری ش��رکت س��ازنده در راه اندازی این تجهیز با 
مشکلات عدیده ای روبه رو ش��ده بود اما به وسیله مدیریت 
اص��لاح خط��وط تولید و با همکاری ش��رکت های توانمند 
داخلی و با هدف حمایت از توان ملی و بومی سازی این نوع 
تجهی��زات در مراحل نهایی انج��ام پروژه و پیش راه اندازی 
 ق��رار دارد بازدی��د و از عوام��ل ای��ن طرح تقدیر و تش��کر

 کرد. 
پروژه ریکلایمر یادشده که با هدف همگن سازی خوراک 
کارخان��ه تغلی��ظ و جلوگی��ری از نوس��انات کیفی و کمی 
محصولات تولیدی این کارخانه تعریف ش��ده اس��ت، تاثیر 

مستقیم آن بر ارتقای کمی و کیفیت کل تولیدات زنجیره 
ف��ولاد منطقه گل گهر ش��امل گندله س��ازی، احیا و فولاد 

سازی خواهد بود. 
ریکلایمر یادشده که با هزینه ای افزون بر ۱، ٤۰۰میلیارد 
ریال تا خرداد۱۳۹۹ در م��دار تولید قرار خواهد گرفت، از 
 Double Bucket( نوع بریدجی یک جهته و با دو باکت
Wheel( با ظرفیت نامی ۳۲٥۰ تن خوراک دهی بر ساعت 
بزرگ ترین ریکلایمر سنگ آهن موجود در کشور است و از 
این حیث نمونه مش��ابهی ندارد و وجه تمایز آن نسبت به 
ریکلایمرهای موجود در کش��ور قابلیت چرخش و تعویض 
جهت برداشت ریکلایمر به صورت کاملا اتوماتیک به وسیله 
ی��ک میزگردان و با تکنولوژی بس��یار خاص در مرکز پایل 
س��نگ آهن می باشد که کاهش چش��مگیر زمان توقفات 
انباشت و برداشت و رفع گلوگاه های موجود خوراک دهی 

را در پی خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر: 

بزرگ ترین ریکلایمر سنگ آهن در گل گهر راه اندازی می شود

پای صنعت خاکستری به بورس کالا باز شد
پایان انتظار چندساله سیمان 

معاون عملی��ات امور تغلیظ مجتمع مس سرچش��مه از 
تحقق برنامه پیش بینی شده تولید سال جاری در امور تغلیظ 
مجتمع مس سرچش��مه خب��رداد و گفت: با همت و تلاش 
بی وقفه، همدلی و مس��ئولیت پذیری، کارکنان سختکوش 
امور تغلیظ مجتمع مس سرچشمه، روز ۱۲اسفند و ۲هفته 
 قب��ل از پایان س��ال، اهداف برنامه تولید س��ال ۹۸ محقق

 شد.
به گزارش روابط عمومی مجتمع مس سرچش��مه، عباس 
ابراهیمی میمند با اش��اره به تولیدات تغلیظ مجتمع مس 
سرچش��مه در س��ال جاری اظهار کرد: با عنایت به توصیه 

رهب��ر معظ��م انق��لاب مدظله العالی مبنی بر رون��ق تولید، 
پرس��نل امور تغلیظ با مدنظر قرار دادن نقش��ه راه سال که 
راس آن کرامت انس��انی، تفکر، برنامه ریزی اهداف و تلاش 

جهادی بود کار را آغاز کردند.
وی اف��زود: در س��ایه الطاف اله��ی و پش��توانه مدیریت 
ارشد اس��توارتر از همیشه در مس��یر افزایش رونق صنعت 
م��س گام برداش��ته و با همت و ت��لاش بی وقفه، همدلی و 
مسئولیت پذیری کارکنان س��ختکوش امور تغلیظ مجتمع 
مس سرچش��مه، روز ۱۲اسفند و ۲هفته قبل از پایان سال، 

اهداف برنامه تولید سال ۹۸ را محقق کردند.

معاون عملیات امور تغلیظ مجتمع مس سرچشمه درباره 
جزئی��ات این خبر عن��وان کرد: تناژ س��نگ معدن ورودی 
ب��ه تغلیظ براس��اس برنامه س��ال۹۸ برابر ب��ا ۲۸میلیون و 
۷۳۰هزار تن بوده اس��ت که در تاریخ ۱۰اس��فند به همت 
و تلاش کارکنان تغلیظ محقق ش��د که نسبت به سال قبل 
۲.٥۰درصد معادل ۶۹۷هزار و ۷۲۲تن افزایش داشته است. 
ابراهیمی ادامه داد: تناژ کنس��انتره مس )نوار بیست( طبق 
برنامه س��ال۹۸ برابر ۶۶۳هزار و ۲۶۰تن بوده اس��ت که در 
تاریخ ۷ اسفند۹۸ به طور کامل محقق شد و نسبت به سال 
قبل ۱.۰۹درصد معادل ۷هزار و ۲٤۳ تن افزایش داشته ایم. 

معاون عملیات امور تغلیظ مجتمع مس سرچشمه با اشاره 
به اینکه تناژ کنس��انتره مولیبدن براس��اس برنامه سال۹۸ 
برابر ٥هزار و ۹٥تن بوده است، یادآور شد: این تناژ در تاریخ 
۱۱دی س��ال جاری به طور کامل محقق ش��ده و نسبت به 
سال قبل ۳۱درصد معادل ۱۳۹۱تن افزایش تولید را نشان 
می دهد. ابراهیمی بیان کرد: تناژ مس محتوی )نوار بیست( 
براساس برنامه سال۹۸ برابر با ۱٥۷هزار و ۳۷تن بوده است 
که در روز ۱۲اسفند س��ال جاری به طور کامل محقق شده 
و نسبت به س��ال قبل ۰.۲۰درصد معادل ۳۱۷تن افزایش 

داشته ایم.

جزئیات تحقق برنامه تولید در امور تغلیظ مس سرچشمه

 سارا اصغری: 
بازار س��یمان چند سالی بود که گرفتار رقابت 
منفی ش��ده بود و تولیدکنندگان به دلیل رکود 
بازار داخلی در چند س��ال گذش��ته، همواره در 
کاه��ش قیمت ه��ا گ��وی س��بقت را از یکدیگر 
می ربودن��د. از همی��ن رو دس��ت اندرکاران ای��ن 
صنع��ت در انجم��ن صنف��ی کارفرمایان صنعت 
س��یمان نیز به دنبال ورود سیمان به بورس کالا 
بودند تا از این طریق زمینه رقابت منفی در این 
ب��ازار را از بین ببرند. البته ایده ورود س��یمان به 
بورس کالا با اما و اگرهای بسیاری همراه بود که 

مانع از  عملیاتی شدن این طرح می شد.  
اتفاق مثبت صنعت سیمان �

صنف��ی  انجم��ن  دبی��ر 
کارفرمایان صنعت سیمان 
گفت: به منظور ساماندهی 
ص��ادرات س��یمان، ای��ن 
محصول از ۱٥ اسفند سال 
کالا  ب��ورس  در  ج��اری 

عرضه شد.
  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، عبدالرضا 
ش��یخان با بیان اینکه ورود س��یمان س��فید به 
ب��ورس کالا اتفاق مثبتی برای صنعت س��یمان 
خواهد بود، گفت: کارگروه تنظیم بازار به منظور 
ساماندهی صادرات سیمان، سیمان سفید را وارد 
بورس کالا کرده اس��ت که از نیمه دوم اس��فند 

سال جاری نیز صادرات آن امکان پذیر شد.
او با بیان اینکه برای صادرات س��یمان س��فید 
نیاز به ارائه گواهی خرید است، گفت: در صنعت 
سیمان باید قیمت ها ش��فاف شود که این امر با 
ورود ص��ادرات این محصول به رینگ بورس کالا 

امکان پذیر است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
ب��ا تاکید ب��ر اینکه س��یمان س��فید، ۲درصد از 
س��یمان تولیدی در کش��ور را ش��امل می شود، 
گف��ت: عرضه س��یمان س��فید در ب��ورس کالا 
بیشتر به سبب رقابت منفی در بازار عراق، مورد 
درخواس��ت قرار گرفت و انتظار می رود تاثیر این 

اقدام برای صنعت سیمان، مثبت باشد.
ورودی آزمایشی �

درباره چرایی این موضوع 
که چرا تنها سیمان سفید 
وارد ب��ورس کالا ش��ده و 
انجم��ن  برنام��ه 
س��یمان  تولیدکنن��دگان 
برای ورود کلی سیمان به 
بورس کالا چیس��ت، ن��ادر غفاری مع��اون فنی 
انجمن تولیدکنندگان سیمان ایران در گفت  وگو 
با »روزگار معدن« عنوان کرد:  از آنجا که ورود به 
بورس کالا نیازمند طی کردن یک دوره آزمایشی 
اس��ت، از همین رو برای ورود به این بازار انجمن 
تولیدکنندگان س��یمان ایران ابت��دا ترجیح داد 
س��یمان س��فید که به میزان کمتری نسبت به 
سیمان خاکس��تری تولید می شود را وارد بورس 
ب��ورس کالا چ��ه  بازیگ��ران  کالا کن��د. زی��را 

عمده فروش ه��ا و چ��ه خرده فروش ه��ا در حوزه 
س��یمان باید با آزمون اولیه تجربه معامله در این 
بازار را یاد بگیرند. غفاری با اشاره به این موضوع 
که نس��بت تولید س��یمان س��فید در کشور به 
س��یمان خاکس��تری ح��دود ۲ درص��د اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: با توجه به میزان تولید پایین 
سیمان سفید در کشور سعی ما بر این بود که در 

وهله نخس��ت، کارخانه های تولید سیمان سفید 
ک��ه حدود ۱۰ تا ۱۲ هس��تند و ب��ه طور عمده 
ص��ادرات دارن��د را وارد ب��ورس کالا  کنیم و در 
مرحله دوم، سیمان سفید کل کشور و در آخرین 
مرحل��ه نیز س��یمان خاکس��تری وارد معاملات 
ب��ورس کالا ش��ود. وی در ادام��ه تصری��ح کرد: 
نخس��تین مرحله ورود به بورس کالا در حقیقت 

مرحله آزمایشی است؛ پس از گذر از این مرحله 
و اطمینان س��رمایه گذاران و فع��الان بازار از این 
نوع معامله، وارد مرحله های بعدی خواهیم شد. 

 معاون فن��ی انجمن تولیدکنندگان س��یمان 
ای��ران در ادامه یادآور ش��د: ورود به بورس کالا 
را از ۱٥اسفند به طور رسمی آغاز کرده ایم، البته 
از ۱٥اردیبهشت س��ال۹۹ این موضوع عملیاتی 
خواهد ش��د؛ ولی در کل به دنبال آن هستیم که 
کل س��یمان را وارد ب��ورس کالا کنی��م.  غفاری 
در پاس��خ به این پرس��ش که ورود س��یمان به 
ب��ورس کالا چه مزیت های��ی را برای این صنعت 
ب��ه همراه می آورد، عنوان کرد: نخس��تین مزیت 
ورود س��یمان به بورس کالا مسئله شفاف سازی 
در زمینه قیمت ها اس��ت. از س��وی دیگر زمانی 
ک��ه خریداران از ب��ورس کالا خرید می کنند، به  
ناچار بای��د تعهداتی به این بازار بدهند که باعث 
تضمین دریافت وجوه ب��رای تولیدکنندگان این 

صنعت می شود. 
وی در ادام��ه تاکی��د ک��رد: ب��ورس کالا یک 
سیستم بسیار معقول و شفاف است که هم منافع 
تولیدکننده و هم منافع مصرف کننده را تضمین 
می کن��د. از آنجا که در س��ال های گذش��ته در 
صنعت س��یمان رقابت های منفی بسیاری شکل 
گرفته بود، سیستم بورس کالا سبب می شود این 
رقابت منف��ی از بین برود.  مع��اون فنی انجمن 
تولیدکنندگان سیمان ایران تاکید کرد: هرچند 
بس��یاری از تولیدکنندگان معتقد هستند که در 
بازار رقابت منفی انج��ام نمی دهند، اما با عرضه 
سیمان در  بورس کالا دیگر قادر به انکار فروش 
با ن��رخ پایین تر از قیمت ب��ازار نخواهند بود. در 

حقیقت بورس کالا س��بب می ش��ود که مشکل 
دیرینه رقابت منفی بازار سیمان از بین برود.  

هماهنگی در قیمت گذاری �
صباغیان بی��دگل  حس��ن 
سیمان  حوزه  کارش��ناس 
نی��ز درباره مزای��ای ورود 
س��یمان به بورس کالا در 
»روزگار  ب��ا  گفت وگ��و 
ک��رد:   عن��وان  مع��دن« 
شفاف س��ازی یک��ی از مهم ترین مزای��ای ورود 
س��یمان به بورس کالا اس��ت، زی��را مانند تمام 
ش��رکت های دیگری که در ب��ورس کالا فعالیت 
می کنند، شرکت های س��یمانی نیز باید EPS و 
اطلاعات مربوط به شرکت خود را به بورس کالا 
بدهند. وی ادامه داد: از این رو دیگر در س��یمان 
تنوع قیمت نداریم، زیرا در ٤سال گذشته همواره 
قیمت  ش��رکت ها متف��اوت از قیمت های مصوب 
انجمن تولیدکنندگان سیمان بوده است، زیرا به 
صورت عمده تولیدکنندگان به دلیل نبود بازار و 
کمبود نقدینگی زیر قیمت بازار محصول خود را 
به ف��روش می رس��انند و همین موضوع س��بب 
ناهماهنگی در قیمت ه��ا و رقابت منفی در بازار 
س��یمان ش��ده بود.  صباغیان بی��دگل در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: هم اکنون با ورود س��یمان به 
بورس کالا این مش��کل برطرف شده و در زمینه 
قیمت گذاری نی��ز ابتدا انجم��ن تولیدکنندگان 
س��یمان باید قیمت را به بورس کالا اعلام  کند و 
تولیدکنندگان نیز مکلف هستند که محصول را 
ب��ه آن قیمت عرضه کنند و این موضوع س��بب 

هماهنگی در قیمت گذاری ها خواهد شد. 

بورس کالا یک سیستم بسیار شفاف است که هم 
منافع تولیدکننده و هم منافع مصرف کننده را تضمین 

می کند. از آنجا که در سال های گذشته در صنعت سیمان 
رقابت های منفی بسیاری شکل گرفته بود، سیستم 

بورس کالا سبب می شود این رقابت منفی از بین برود
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عضو هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
ای��ران گفت: با توجه به تلاطم ایجاد ش��ده در بازار، اعضای 
سندیکا تصمیم به کاهش قیمت پروفیل خود برای تحویل 
در ماه های آینده گرفتند تا ضمن چشم پوشی از سود خود، 
به کاهش قیمت ورق گرم در بازار کمک کنند که این مهم 
محقق شد و شاهد کاهش قیمت ورق گرم به دنبال کاهش 

قیمت پروفیل هستیم.
بیژن مل��ول در گفت وگو با »فل��زات آنلاین« اظهار کرد: 
بازار فولاد در دنیا همواره در مقاطع زمانی با نوس��ان همراه 
است اما در ایران این نوسانات گاهی منفی و بسیار شدیدتر 
اتفاق می افتند؛ به طوری که قیمت های ایجاد شده در بازار 

واقعی نیستند و معمولا بازار کاذب به وجود می آید.
وی افزود: در صورتی که یک کانال مناس��ب برای عرضه 
م��اده اولیه تولی��د لوله و پروفیل یعنی ورق گرم از س��وی 
تولیدکنن��دگان ورق گرم مانند فولاد مبارکه، فولاد گیلان، 
نورد و لوله اهواز و فولاد اکس��ین خوزس��تان ایجاد ش��ود 
که س��الم و مس��تقیم باشد، قطعا نوس��انات ایجاد شده در 
ب��ازار کمتر خواهند بود اما هنگامی که این کانال از مس��یر 
اصلی خود منحرف می شود و انشعابات ناسالم در آن شکل 
می گیرد، به طور حتم نوس��انات مش��اهده شده در ماه های 
اخیر ب��ه وجود خواهند آم��د و صنعت کش��ور گرفتار این 

معضل خواهد شد.
عضو هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
ایران تصریح کرد: درحال حاضر در کش��ور نقدینگی بسیار 
زیادی وجود دارد که بیش��تر آنها س��رگردان اس��ت و این 
نقدینگی به هر بخش از اقتصاد کش��ور نفوذ کند، آن بخش 
دچار فس��اد می ش��ود. به طور مثال، هر از چندگاهی هجوم 

نقدینگی به بازار مسکن، ارز، خودرو و طلا روانه می شود.

ملول اظهار کرد: از آنجا که صاحبان س��رمایه در چند ماه 
اخیر احساس کردند قیمت آهن آلات و محصولات فلزی در 
ایران پایین تر از قیمت های جهانی اس��ت، نقدینگی خود را 
به س��مت محصولات فلزی و آهنی روان��ه کردند که باعث 
ایج��اد بازار کاذب و تقاضای بی��ش از حد در صنعت فولاد 
کش��ور شد. در نهایت این فرآیند به افزایش قیمت فولاد در 
بازار داخلی انجامی��د. این افزایش قیمت در بازار داخلی به 
ان��دازه ای کاذب بود که با محاس��به دلاری قیمت ورق گرم 
فولادی، مشخص می ش��د که قیمت این محصول از قیمت 

جهانی بالاتر است. 
درحال حاضر، قیمت ورق گرم در دنیا حدود ۴۷۰دلار به 
ازای هر تن اس��ت اما در آن زم��ان در ایران حتی به بیش 
از ۷۰۰دلار به ازای هر تن نیز رس��ید. درحالی که در ایران 

همه مولفه های تولید فولا
اولیه و... بس��یار ارزان تر از دنیا است و نباید قیمت فولاد در 

ایران گران تر از دیگر نقاط دنیا است. وی نمونه آشفتگی را 
در بازار مواد شوینده مثال زد و ابراز کرد: در چند روز اخیر 
به دلیل نزدیکی به عید و شیوع ویروس کرونا، تقاضای مواد 
ش��وینده در کشور چندین برابر ش��ده، درحالی که ممکن 
اس��ت به استفاده این میزان ش��وینده در خانوار نیاز نباشد. 
اکنون مشاهده می ش��ود که قیمت اقلام بهداشتی بیش از 
س��ه برابر قبل افزایش یافته اس��ت. درست مانند بازار ورق 
گ��رم نیز مص��رف در این بخش واقعی نیس��ت و به صورت 

هیجانی ایجاد شده است.
مدیرعامل ش��رکت کیان پرش��یا اظهار ک��رد: در صورتی 
که تع��ادل میان عرضه و تقاضای ورق گرم برقرار باش��د و 
تقاضای کاذب در این بازار ایجاد و وارد س��فته بازی نش��ود، 
قیمت ها واقعی خواهند شد و هر واحد صنعتی به اندازه نیاز 

و سفارش خود ورق گرم را مصرف خواهد کرد.
وی تاکید کرد: خوش��بختانه با تمهیداتی که س��ندیکای 

تولیدکنن��دگان لوله و پروفی��ل ایران اندیش��ید، قیمت ها 
نس��بت ب��ه هفته های گذش��ته به ش��دت کاه��ش یافت و 
امیدوار هس��تیم با کاهش قیمتی که اعضای سندیکا درباره 
محصولات آینده خود برای س��ال آین��ده اعمال کردند، باز 
هم طی هفته بعد ش��اهد کاهش قیمت ورق گرم به س��ود 

مصرف کننده نهایی باشیم.
مل��ول با اش��اره به تدابیر س��ندیکا ب��رای کنترل قیمت 
پروفی��ل در بازار، بیان کرد: کاه��ش قیمت پروفیل در بازار 
ممک��ن اس��ت در گام اول باعث ایجاد زیان ب��رای اعضای 
سندیکا ش��ود. ضمن اینکه عرضه ورق در بورس کالا کمتر 
از تقاضا بود و به طور طبیعی برخی از اعضا ناچار به تامین 
آن از بازار آزاد به جای بورس کالا با قیمت های به نس��بت 

بالا بودند. 
ب��ا ای��ن وج��ود ب��ا کاه��ش و منطق��ی ک��ردن قیمت 
پروفی��ل تولی��دی خ��ود باع��ث ترکی��دن حب��اب قیمتی 
ورق گ��رم در بازار ش��دیم و دس��ت واس��طه ها را به نوعی 
از ب��ازار قط��ع کردی��م. در صورتی ک��ه این مس��یر ادامه 
 یاب��د، قیمت ه��ا باز ه��م کاه��ش خواهند یاف��ت و واقعی 

می شوند.
عض��و هیات مدی��ره س��ندیکای تولیدکنن��دگان لول��ه و 
پروفی��ل در پای��ان عنوان ک��رد: تولیدکننده بای��د بازرگان 
باش��د ت��ا تولی��د آن ت��داوم داش��ته باش��د. مادام��ی که 
تولیدکننده به دنبال حاش��یه س��ود مناسب نسبت به ورق 
خریداری ش��ده اس��ت، قطعا این مهم با تواف��ق و تفاهم با 
تولیدکنن��دگان اصل��ی و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
به عنوان متولی حاصل می ش��ود. نفع ای��ن توافق و تعادل 
 در بازار در نهایت به س��ود مصرف کنن��دگان نهایی خواهد

 بود.

عضو هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران: 

کاهش قیمت پروفیل به نفع مصرف کننده نهایی است

نگرانی فولادسازان برای تامین مواد اولیه در سال ۹۹
رگولاتوری دخالت یا

)بخش نخست(

التهاب، هیجان، افزایش افس��ار گسیخته، رشد 
بی رویه، ترمز بریده ش��ده قیمت ه��ا و... کلماتی 
است که در این روزها زیاد می شنویم نه فقط در 
ب��ازار فولاد بلکه در هر ب��ازاری که کالا در آن بر 
اس��اس قیمت های جهانی ارزش گذاری می شود. 
کالای��ی که ارزش ص��ادرات دارد ی��ا جایگزینی 
برای نوع وارداتی آن در دس��ترس بازار نیس��ت. 
ام��ا کمی عمیق ب��ه موضوع ن��گاه کنیم متوجه 
می شویم چه اتفاقی افتاده و آیا واقعا این افزایش 
افس��ار گس��یخته و بی رویه اس��ت یا خیر؟ و چه 
راهکارهایی برای بهبود ش��رایط بازار می توان به 

کار برد.
اثر روانی در اقتصاد ایران �

در ابتدا باید توجه داش��ت در اقتصاد ایران هر 
اتفاقی بیش��تر از اثر واقعی اش تحت تاثیر فضای 
روانی قرار می گیرد. البته این بدین معنی نیست 
که مثلا در اثر یک اتفاق سیاسی خاص )تحریم، 
FATF و...( نباید تغییری در ارزش پول ملی به 
وجود بیاید و این تاثیر غیرواقعی و صوری اس��ت 
بلکه بدین معنی اس��ت اگر اث��ر واقعی اقتصادی 
تحری��م نفتی و به دنب��ال آن کاهش درآمدهای 
ارزی دولت در واحد ارزش پول ملی در بازه فعلی 
و با توجه به نوس��انات قبلی نرخ ارز باید ۱۰واحد 
مثبت یا منفی باشد بر اثر فضای روانی این اتفاق 
بیش از ۱۰واحد و با شیب سریع تری در یک بازه 
زمانی کوتاه مدت به وقوع می پیوندد. اما مس��ئله 
اینجاس��ت که معم��ولا دولت ت��لاش می کند تا 
جلوی هر اتفاق ع��ادی را با دخالت تحت عنوان 
تنظیم ب��ازار بگیرد و این تف��اوت دارد با معنای 
صحی��ح رگولات��وری )تنظیم( بازار ک��ه در همه 
جای دنیا صرفا با ابزارهای تعریف ش��ده همانند 
تعرفه، قوانین محدودکننده و ابزارهای تش��ویقی 
یا تنبیهی امری است طبیعی. در ایران اما تنظیم 
بازار متاس��فانه تبدیل شده به مفهومی منفی که 
دخالت هیجان زده و غیرکارشناس��ی دولت را در 

ذهن متبادر می سازد.
دلایل اصلی افزایش قیمت فولاد �

پیرامون بازار فولاد و ش��رایط امروزش ۵دلیل 
عمده را می توان دلیل افزایش قیمت ها دانست: 

 ح��دود نیمی از تولید و مصرف فولاد ایران در 
حوزه فولاد تخت و از خانواده ورق می باش��د. در 
چند ماه اخیر تصمیم به تغییر رویه فروش فولاد 
مبارکه بدون در نظر گرفتن نظر کارشناسی این 
شرکت بزرگ که رهبر مطلق بازار ورق در کشور 
می باش��د، باعث ش��ده اکنون بازار کاملا از دست 
خارج ش��ود و در نتیجه امروز هیچ کس نمی داند 
چه اتفاقی برای ورق می افتد و هیچ گونه دخالتی 

هم نمی تواند کنترل کننده بازار ورق باشد.
 در نتیجه به پیروی از قیمت ورق فولادی سایر 
مقاطع فولادی هم حرکت افزایش��ی خود را آغاز 
کردند. کاه��ش ارزش پول مل��ی )افزایش دلار( 
خود محرک افزایش��ی است که این افزایش نرخ 
ارز هم به ص��ورت واقعی در بازار ارز اتفاق افتاده 
ه��م انتظار افزایش ناش��ی از تحلیل بودجه۹۹ و 
به ویژه کس��ری قاب��ل توجه پیش بینی ش��ده از 
س��وی اقتصاد دانان مورد انتظار اس��ت. در حالی 
که همان طور که در مقدمه بیان ش��ده آثار روانی 
ای��ن تحلیل عدد نرخ ارز م��ورد انتظار را از آنچه 
براس��اس مولفه های اقتصادی پیش بینی می شود 

بالاتر می برد.
 در مس��ئله گاز، کاهش برداشت از میدان های 
مشترک و محدویت صادرات میعانات گازی باعث 
شده تا تامین گاز کشور با محدودیت مواجه شود 
و همچنی��ن در اوج فص��ل س��رما آن هم فصل 
س��رمایی متفاوت با آنچه در دهه اخیر داشته ایم 
و اولوی��ت داش��تن گاز مصرف��ی خان��وار باعث 
محدودی��ت در تامین گاز مصرفی تولید کنندگان 
فولاد شده است و این برای کشوری که معکوس 
دنیا حدود ۸۰درصد صنعت فولادش وابس��ته به 
گاز است، یعنی کاهش تولید و به تبع آن کاهش 
عرضه و افزایش قیمت. افزایش تقاضای فصلی به 
منظور پرکردن انبارها در بازار س��نتی آهن ایران 
در اثر انتظارات تورمی سال جدید که همیشه در 

اسفند ماه اتفاق می افتاد.
منبع چیلان

 احسان دشتیانه
عضو هیات مدیره ذوب آهن اصفهان 

 معاون بهره برداری شرکت فولاد خوزستان گفت: با عبور 
از تولید ۱3هزار تن ش��مش فولاد، ب��رای چهارمین مرتبه 
پیاپی، رک��ورد تولید روزانه در ش��رکت فولاد خوزس��تان 

شکسته شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، محمود لندی 
اظهارک��رد: ف��ولاد مردان موفق ش��دند با هم��ت و تلاش 
مثال زدنی در دوازدهمین روز از آخرین ماه س��ال به رکورد 
تولید تحس��ین برانگیز روزانه س��یزده هزار و هفتاد و پنج 
تن شمش فولاد دس��ت پیدا کنند. این رکورد در حالی به 
 دس��ت آمد، که به دلیل جلوگیری از شیوع ویروس کرونا، 

س��اعات کاری کارکنان فولاد خوزستان کاهش داشته و از 
طرفی در هفته های اخیر این ش��رکت به دلیل برودت هوا 
در فصل زمستان با محدودیت شدید گازرسانی مواجه بود. 
همچنین به این موارد، تش��دید تحریم های ظالمانه امریکا 

را نیز باید اضافه کرد.
محم��ود لندی در ادامه گفت: س��ال جاری توانس��تیم با 
انجام برنامه های تعمیراتی منظم، برنامه ریزی مدون، تلاش 
خستگی ناپذیر فولاد مردان در واحدهای مختلف و عینیت 
بخشی به شعار »ما می توانیم«، برای چهارمین مرتبه و در 
کمت��ر از 3ماه رک��ورد تولید روزانه را ارتق��ا دهیم. عبور از 

تولید سیزده هزار تن شمش فولاد در روز، برای نخستین بار 
در تاریخ فولاد خوزس��تان نوید بخش آینده درخش��ان در 

روزهای پیش روی این شرکت است. 
مع��اون بهره برداری ش��رکت فولاد خوزس��تان تقاضای 
بازاره��ای خارجی برای محصولات این ش��رکت را نش��انه 
کیفیت برتر آن دانس��ت و افزود: در س��ال های اخیر، فولاد 
خوزس��تان همواره تامین بازار داخل کشور را اولویت خود 
قلم��داد کرده و مازاد آن را به طور مس��تمر به کش��ورهای 
مختل��ف جهان صادر کرده اس��ت. همچنین ارز آوری قابل 
توجه صادرات محصولات فولاد خوزستان نام این شرکت را 

در میان صادرکنندگان برتر کش��ور جای داده است. لندی 
افزود: کس��ب رضایت مش��تری، مرغوبیت کالا، تحویل به 
موقع و پایدار و ارائه محصولات و ش��رایط پرداخت رقابتی 
ازجمله مواردی هس��تند که باعث ش��ده، محصولات فولاد 

خوزستان در بازار بین المللی از دیگر رقبا پیشی بگیرد. 
معاون  بهره برداری فولاد خوزستان اظهارکرد: تولید پایدار 
و حفظ کیفیت، 2اصل مهم در ش��رکت فولاد خوزستان به 
ش��مار می آید و با تکیه بر متخصص��ان داخلی و بکارگیری 
تجهی��زات ب��ه روز در کنار تعه��د و ت��لاش کارکنان فولاد 

خوزستان، تحریم ها را بی اثر می کنیم.

عبور از تولید روزانه ۱۳۰۰۰ هزار تن شمش فولاد در فولاد خوزستان

 گروه معدن: 
چند وقتی اس��ت تامی��ن مواد اولی��ه برای 
ش��رکت های ف��ولادی یک چالش ش��ده و در 
زمین��ه این نگرانی و چگونگ��ی عرضه و توزیع 
محصولات معدنی در س��ال۹۹، این شرکت ها 
در نام��ه ای به معاونت معدن��ی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خواس��تار مدیریت توزیع مواد 
اولیه ش��رکت های فولادی شده اند، اما تاکنون 

معاونت معدنی پاسخی نداده است.
به گزارش موج، در س��ال۹۸ دو مش��کل در 
تامین خوراک ش��رکت های ف��ولادی به وجود 
آمده ب��ود؛ نخس��ت اینکه س��رمایه گذاری در 
شرکت های معدنی به سمت ساخت واحدهای 
گندله سازی و فولادس��ازی رفته و این مسئله 
باعث ش��د در سال۹۸ شرکت های معدنی مواد 
اولیه خود را در واحدهای تازه راه اندازی ش��ده 
مصرف کنند، برای نمونه ش��رکت س��نگ آهن 
مرکزی که قبلا تامین کننده مواد اولیه س��ایر 
ش��رکت ها بود گندله س��ازی خود را راه اندازی 
کرده و کنس��انتره تولیدیش را خودش مصرف 
می کرد و گندله سازی شرکت گوهرزمین نیز در 
سال جاری آغاز به کار کرده و کنسانتره خودش 
را به ط��ور داخلی مصرف می ک��رد، این اتفاق 
برای سایر ش��رکت های معدنی نیز اتفاق افتاد 
و تبعات آن برای ش��رکت های فولادی بر جای 
ماند و آنها نتوانستند مواد اولیه مورد نیاز خود 
را ب��ه موقع تامین کنند، برای نمونه در ۱۱ماه 
س��ال جاری تولید گندله س��ازی فولاد مبارکه 
۹۰۰هزار ت��ن و تولید تختال نیز ۵۵۰هزار تن 
 کاهش داشته که ناشی از کمبود مواد اولیه بوده

 است.
عام��ل دومی که در س��ال۹۸ تاثیر زیادی بر 
صنعت فولاد داش��ت افزایش ص��ادرات برخی 
محص��ولات بالادس��تی بوده اس��ت، به طوری 
ک��ه در ۸ م��اه نخس��ت ۹۸ح��دود ۶3درصد 
صادرات گندله و 3۰درصد صادرات کنس��انتره 
افزای��ش یافته و این درحالی اس��ت که ابتدای 
س��ال جاری تصور بر این بود که وضع عوارض 
2۵درص��دی بر صادرات محص��ولات خام بازار 
داخل��ی را در زمینه عرضه م��واد اولیه تنظیم 
می کند، ام��ا وضع عوارض 2۵درصدی عوارض 
برای صادرات س��نگ آهن خام تنها باعث ش��د 
2۱درصد صادرات سنگ آهن دانه بندی کاهش 
یابد و روی صادرات کنسانتره و گندله تاثیری 
نداش��ته باش��د، زی��را ارزش افزوده بیش��تری 

برای تولید گندله و کنس��انتره وجود داش��ت 
و ب��ا وضع عوارض 2۵درص��دی هنوز صادرات 
توجیه داش��ته باشد. به همین دلیل بسیاری از 
شرکت های فولادساز در سال جاری نتوانستند 
به اندازه کافی تولید کنند و این خلای بود که 
در نتیجه کمبود مواد اولیه به وجود آمده بود.

در واق��ع وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
در ابت��دای س��ال به ای��ن مش��کل ورود نکرد 
و ای��ن ع��دم نظارت ب��ر توزی��ع و تامین مواد 
اولیه ش��رکت های ف��ولادی باعث ش��د توافق 
ش��رکت های معدن��ی و فولادی به��م بخورد و 
بس��اری از فولادس��ازها مواد اولیه خ��ود را از 
طریق ب��ازار آزاد تامین می کردن��د. اما پس از 

آن معاون معدنی وقت وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت مرداد۹۸ با ارائه جدولی اعلام کرد که 
معدنکاران باید ابتدا نیاز داخلی را تامین کنند 
و براساس جدول مشخص شده بود معدنگاران 
 م��واد تولی��دی خ��ود را بای��د چگون��ه عرضه 

کنند. 
به عب��ارت دیگر معدنکاران بای��د مواد اولیه 
ش��رکت هایی ک��ه در ج��دول وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت مش��خص ش��ده ب��ود را باید 

تامین می کردند. 
از طرف دیگر معاونت معدنی وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت قیم��ت برخ��ی محصولات 
معدن��ی در بازار را بالاتر برد تا میل به صادرات 

کاهش یابد. به طوری که قیمت کنس��انتره که 
۱2.۵درصد از قیمت ش��مش خوزستان بود را 
ب��ه ۱۶درصد از قیمت ش��مش خوزس��تان در 
ب��ورس افزای��ش داد و گندل��ه را از 2۱درصد 
قیمت ش��مش خوزس��تان را به 23.۵افزایش 
داد ت��ا جذابیت ب��رای عرضه داخل از س��وی 
معدنکاران بیشتر ش��ود و همین مسئله نیز تا 

حدودی رخ داد.
درحال حاض��ر با تغییر مدیری��ت در معاونت 
معدن��ی وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت و از 
طرف دیگر احتمال تغییر در تصمیم گیری های 
مربوط به وضعیت عوارض صادرات محصولات 
معدن��ی و همچنین چگونگ��ی عرضه و توزیع 
این محصولات نگرانی های برای ش��رکت های 
ف��ولادی وج��ود دارد که س��ال۹۹ ب��ا کمبود 
م��واد اولی��ه مواجه ش��وند، از ای��ن رو آنها در 
نام��ه ای ب��ه معاون��ت معدن��ی وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت خواس��تار مدیری��ت توزیع 
م��واد اولیه به ش��رکت های فولادی ش��ده اند، 
 اما تاکن��ون این ش��رکت ها پاس��خی دریافت 

نکرده اند.
درحال حاض��ر با تغییر مدیری��ت در معاونت 

معدن��ی وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت و از 
طرف دیگر احتمال تغییر در تصمیم گیری های 
مربوط به وضعیت عوارض صادرات محصولات 
معدن��ی و همچنی��ن تغیر چگونگ��ی عرضه و 
توزیع محصولات نگرانی های برای شرکت های 
ف��ولادی وج��ود دارد ک��ه مب��ادا س��ال۹۹ با 
کمب��ود مواد اولیه مواجه ش��وند، از این رو آنها 
در نام��ه ای به معاونت معدن��ی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت خواس��تار مدیریت توزیع مواد 
اولیه به شرکت های فولادی شده اند، حال باید 
دید ک��ه مدیریت جدید معاونت معدنی وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت از چه مکانیس��می 
برای تعدل بخش��ی به نی��از داخلی و صادرات 
مواد معدن��ی اس��تفاده می کند، چالش��ی که 
سال هاس��ت در اقتصاد کش��ور وج��ود دارد و 
هن��وز هم مش��کلات باقی اس��ت. امید اس��ت 
ب��ا درس گیری از تجارب س��ال های گذش��ته 
جدول توزیع کنس��انتره، گندله، آهن اسفنجی 
تا پیش از انتهای س��ال۹۹ ابلاغ شود تا خللی 
در تولی��د ملی کش��ور ایج��اد نش��ود و باعث 
 التهاب بیش��تردر بازار محص��ولات فولادی نیز 

نشود.

وضع عوارض ۲۵درصدی عوارض برای صادرات سنگ آهن 
خام تنها باعث شد ۲۱درصد صادرات سنگ آهن 

دانه بندی کاهش یابد و روی صادرات کنسانتره و گندله 
تاثیری نداشته باشد ، زیرا ارزش افزوده بیشتری برای 

تولید گندله و کنسانتره وجود داشت
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روی خط خبر

تولید سالانه ۵۰۰تن 
موادشیمیایی سیمان و بتن 

گچ در منطقه آزاد ماکو
مدیر تس��هیل تولید، صنایع و معادن سازمان 
منطق��ه آزاد ماک��و از صدور مج��وز بهره برداری 
صنعتی یک ش��رکت تولید انبوه مواد شیمیایی 
سیمان و بتن گچ به صورت ملات های پودری در 

منطقه آزاد ماکو خبرداد.
آرش یوس��ف زاده در گفت وگو با ایس��نا اظهار 
کرد: این واحد صنعتی با ظرفیت تولید س��الانه 
۵۰۰ ت��ن موادش��یمیایی س��یمان و بتن گچ با 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی و با اشتغالزایی 
۱۰نفر در چند روز گذشته به بهره برداری رسیده 

است.
وی اف��زود: منطق��ه آزاد ماکو با آماده س��ازی 
مرزه��ای  نزدیک��ی  در  ش��هرک های صنعت��ی 
ترکیه و ب��ا اعطای مزایای وی��ژه، آماده پذیرش 

تولیدکننده ها و سرمایه گذاران است.
مدیر تس��هیل تولید، صنایع و معادن سازمان 
منطقه آزاد ماکو با اش��اره ب��ه اینکه فعالیت های 
تولی��دی و اقتصادی در منطق��ه آزاد ماکو طبق 
قانون به ص��ورت ۱۰۰درصد از مالیات بر درآمد 
و ارزش افزوده معاف اس��ت، افزود: برای معافیت 
مالیاتی فعالیت های اقتصادی باید مجوز فعالیت 
اقتصادی از س��ازمان منطقه آزاد ماکو دریافت و 
اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر به اداره دارایی و 

امور مالیاتی ارائه شود.

۳ حفار غیرمجاز در قزوین 
ناکام ماندند

ب��ا تلاش ماموران پلیس ۳نف��ر هنگام حفاری 
غیرمجاز در بخش الموت به قصد کش��ف اموال 

تاریخی و فرهنگی دستگیر شدند.
ب��ه گ��زارش ایلن��ا، س��رهنگ بی��ژن خدایی 
اظهارکرد: درپی کس��ب خبری مبنی بر حفاری 
غیرمج��از در بخ��ش »الموت« به قصد کش��ف 
اموال تاریخی و فرهنگی، موضوع به طور ویژه در 
دستورکار ماموران انتظامی بخش رودبار الموت 
ش��رقی قرار گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان 
قزوین افزود: ماموران با حضور در محل مشخص 
ش��د موضوع صحت داشته و در عملیاتی، ۳ نفر 
را هن��گام حفاری غیر مجاز دس��تگیر و تعدادی 
آلات و ادوات حفاری کشف و ۳خودرو در این باره 

توقیف شد.  
س��رهنگ خدایی با اش��اره ب��ه اینکه متهمان 
برای انج��ام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 
شدند، خاطرنشان کرد: هرگونه حفاری و کاوش 
غیرمجاز برای به  دس��ت آوردن اموال تاریخی و 
فرهنگ��ی ممنوع بوده و با متخلف��ان برابر قانون 

برخورد می شود.

 دستگیری ۷ حفار
 غیرمجاز در ایلام

و  گردش��گری  میراث فرهنگ��ی،  مدی��رکل 
صنایع دس��تی ایلام با اشاره به دستگیری 7حفار 
غیرمج��از در ایلام در ۳م��اه اخیر، گفت: ۲۱قلم 
ش��ی تاریخی نیز در این مدت در اس��تان کشف 

شده است.
عبدالمال��ک در گفت وگ��و با مه��ر اظهار کرد: 
اس��تان ایلام دارای یک ه��زار و ۵۰۰اثر تاریخی 
است که در ۳ماه اخیر بیش از ۴7۰مورد سرکشی 
و بازدید نظارتی محس��وس و غیرمحس��وس از 
س��وی نیروهای یگان حفاظ��ت از آثار تاریخی و 

فرهنگی استان انجام شده است.
وی تصریح ک��رد: از ابتدای دی تاکنون 7 نفر 
از حفاران غیرمجاز دستگیر و ۳ دستگاه فلزیاب 
کش��ف و ضبط شده اس��ت. ش��نبه زاده افزود: 
همچنی��ن در ای��ن مدت تعداد ۲۱ قلم اش��یای 
تاریخی در شهرس��تان ایلام و دیگر شهرستان ها 
 از حف��اران غیرمج��از کش��ف و ضب��ط ش��ده 

است.
و  گردش��گری  میراث فرهنگ��ی،  مدی��رکل   
صنایع دس��تی ای��لام تصریح ک��رد: جلوگیری از 
هش��ت مورد ساخت وسازهای غیرمجاز در حریم 
آثار تاریخی و جلوگیری از ۱۴ مورد حفاری های 
غیرمج��از محوطه ه��ای آث��ار تاریخ��ی از دیگر 
فعالیت های یگان حفاظت از آثار تاریخی استان 
در این مدت بوده است. مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردش��گری و صنایع دستی ایلام گفت: با توجه 
به وجود آثار تاریخی فراوان در استان ایلام برای 
تش��کیل انجمن ه��ای میراث فرهنگ��ی با هدف 
نظ��ارت و مراقبت بیش��تر از آث��ار تاریخی اقدام 

شده است.

همگام با س��ایر مردم و تمامی نهادها، ذوب آهن اصفهان نیز 
به منظور حفظ سلامت تلاشگران شرکت به منظور جلوگیری 
از ابتلا از کرونا ویروس با بسیج تمام امکانات بهداشتی و صدور 
دس��تورالعمل های ویژه بهداشتی و مراقبتی، در زمینه حفظ و 
ت��داوم تولید در ش��رکت تمهیدات وی��ژه ای به کار گرفت تا در 
شرایط تحریم، پیشرفت و ترقی شرکت تحت الشعاع قرار نگیرد 
و تولید در این قطب صنعتی کشور حفظ شود، در همین زمینه 
گفت وگ��وی رصد اقتصادی با تعدادی از مدیران و تلاش��گران 

شرکت به شرح ذیل است: 
ب��ه گزارش ایلن��ا، علیرضا رضوانیان، مدی��ر تولیدات کک و 
مواد ش��یمیایی با اش��اره به این موضوع که باید در برخورد با 
بحران های حاد و س��نگین این موانع را با درایت مدیریت کرد، 
گفت: درحال حاضر ویروس کرونا بسیار خطرناک و و از سرایت 
بسیار بالایی برخوردار است به همین منظور باید با رعایت تمام 

موارد بهداشتی با مقابله با این ویروس بپردازیم. 
وی با اش��اره به اینکه پایان یک بحران نباید ش��روع بحران 
دیگر باش��د افزود: اف��ت تولید نمی تواند دلی��ل قانع کننده ای 
ب��رای مقابله به این ویروس باش��د زیرا کاه��ش تولید می تواند 

لطمات بس��یار زیادی به ش��رکت و کارکنان آن وارد کند. مدیر 
تولی��دات کک و مواد ش��یمیایی گفت: نگه داش��تن تولید در 
ش��رایط نرمال وظیفه تک تک تلاشگران شرکت در حوزه های 
مختلف می باش��د، همان گونه که پرس��تاران و پزشکان در خط 
اول مقابل��ه با کرونا ویروس هس��تند تلاش��گران ش��رکت نیز 
س��ربازان حفظ تولید و صنعت کش��ور هس��تند و م��ا باید در 
هر دوجبه��ه فعالیت کنیم. عباس فتاحیان سرپرس��ت روابط 
صنعت��ی مدیری��ت تولی��دات کک و مواد ش��یمیایی گفت: در 
زمینه سیاست شرکت مبنی بر حفظ تولید در سال رونق تولید 
کارکنان این بخش با هماهنگی با مدیریت ایمنی، بهداش��ت و 
محیط زیست اقدام به ضدعفونی کردن محیط های کارگاهی و 
ادرای ک��رد. وی اف��زود: با تهیه آبپاش و مواد ضد عفونی کننده 
اتاق ه��ای فرم��ان، کارگاه ها، مح��ل تجمع پرس��نل در واحد 
ی��ک و ۲ و همچنین س��اختمان اداری به دفع��ات ضدعفونی 
 می ش��ود تا س��لامت هر چه بیشتر تلاش��گران شرکت حاصل

 ش��ود. محمود خاشعی مسئول ایمنی فنی شیفت نورد گروه۲ 
گفت: ذوب آهن اصفهان یکی از صنایع مادر در کش��ور اس��ت 
و نمی ت��وان آن را تعطی��ل کرد یا تولی��د را کاهش داد و باید با 

رعایت توصیه های بهداش��تی تولید را حفظ کرد. وی با اش��اره 
به اینکه باید در این ش��رایط ماس��ک، محلول ضدعفونی کننده 
ب��رای کارکن��ان در نظر گرفته ش��ود افزود: ب��ه علت تعهدات 
تحوی��ل محصول ام��کان توقف تولید در ش��رکت وجود ندارد 
و این وظیفه ما اس��ت تا در این ش��رایط هم��راه این مجموعه 
صنعتی باش��یم. احمدرضا مندک سپرست شیفت ۲نورد۳۰۰ 
گفت: کار در این ش��رایط بس��یار س��خت اس��ت و در صورت 
تامی��ن ملزومات بهداش��تی می توان ش��رایط را ع��ادی کرد. 
وی ب��ا اش��اره به اینکه با تش��ویق کارکنان حاضر در ش��رکت 
می توان انگیزه بیش��تری ایجاد کرد اف��زود: کرونا ویروس یک 
بیماری بس��یار جدی اس��ت ول��ی کارکنان ش��رکت با رعایت 
 موازی��ن بهداش��تی، فعالیت خ��ود را در جبه��ه صنعت ادامه 

می دهند. 
وحید رضوی مدیر مهندس��ی ن��ت مکانیک گفت: در زمینه 
حف��ظ تولید کارخان��ه و با توجه به تصمیمات اتخاذ ش��ده در 
مدیری��ت عالی کارخانه درباره تعطیل��ی کارکنان روزکار برای 
جلوگی��ری از ش��یوع بیم��اری کرونا، مدیریت مهندس��ی نت 
مکانیک با اجرای تمهیداتی برای جلوگیری از توقف تجهیزات، 

آمادگ��ی و حف��ظ روند تولید اتخاذ کرده اس��ت. وی با اش��اره 
ب��ه اینکه این تمهی��دات در زمینه تعمیرات تجهیزات کارخانه 
و همچنین س��اخت قطع��ات و مکانیزم ها ب��ا فراخوان نمودن 
حداقل کارکنان روزکار درحال انجام است افزود: مهندسی نت 
مکانیک با تاکید بر حفظ س��لامتی تلاشگران شرایطی در نظر 
گرف��ت تا با حداقل امکانات بتوان انتظارات بخش های تولیدی 
کارخانه را برآورده نمود که این امر با همکاری و نظارت مستمر 

مدیریت HSE کارخانه انجام شده است.
وی گفت: تهیه ماسک، عینک و مواد ضدعفونی کننده، تهیه 
تلمبه های س��م پ��اش در حجم های مختلف ب��رای گندزدایی 
از محوطه ه��ای عموم��ی کارگاه ه��ا و س��اختمان های اداری، 
ضدعفون��ی ک��ردن به طور زمان بندی ش��ده تمامی س��طوح، 
کف اتاق ها، دفاتر، س��الن های جلس��ات و آبدارخانه های ستاد 
و کارگاه های مهندس��ی نت مکانیک، فرهنگ سازی و آموزش 
لازم به پرس��نل تعمیرکار و کارگاه های س��اخت، بسیج شدن 
تمامی مسئولان کارگاه ها و کادر مدیریت تا پایان بحران جاری 
ازجمل��ه اقدام��ات ای��ن مدیریت در زمینه از بی��ن بردن کرونا 

ویروس می باشد.

 سرپرس��ت معاونت امور صنایع س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت هرمزگان گفت: در ۱۱ماه س��ال ۹۸ در استان هرمزگان 
7۳ فقره پروانه بهره برداری صنعتی اس��تان صادر شده است. به 
گ��زارش ایلنا، ابراهیم س��عدینی اظهار کرد: ب��ا صدور 7۳ فقره 

پروانه بهره برداری ۲۴ هزار و 7۳۲ میلیارد ریال س��رمایه گذاری 
در این بخش انجام ش��د، که زمینه اش��تغال ی��ک هزار و ۱۵۹ 
نفر در اس��تان مهیا شد. وی افزود: در بین پروانه های صادره در 
این مدت در اس��تان، بخش محصولات کانی فلزی با اختصاص 

۲۳ هزار و ۱۸۰میلیارد ریال )۹۰درصد از کل س��رمایه گذاری(، 
بیشترین سهم را در بین صنایع داشته است. سرپرست معاونت 
امور صنایع س��ازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان با اشاره 
به وضع موجود در بخش صنعت اس��تان هرمزگان عنوان کرد: 

۸7۶ واحد صنعتی در اس��تان دارای پروانه بهره برداری مشغول 
به فعالیت هستند.  وی عنوان کرد: این واحدها با سرمایه گذاری 
بی��ش از ۲۹۶ ه��زار و ۱۱۰ میلیارد ریال، اش��تغالزایی بیش از 

۲۸هزار نفر را به همراه داشته اند.

تلاش ذوب آهن اصفهان در مقابل کرونا

سرپرست معاونت امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان خبرداد: 

سهم ۹۰ درصدی محصولات کانی فلزی در سرمایه گذاری استان

فاز ۴ سیمان دورود دور از دود! 

به گفته رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب 
کرم��ان مش��کلات و موانع پی��ش روی ۳ط��رح صنعتی و 
معدنی همچ��ون پایانه صادرات��ی، تیتانیوم کهنوج و مس 

کرور برطرف شد.
به گ��زارش ایرن��ا، مس��لم مروجی ف��رد بیان ک��رد: در 
روزه��ای اخی��ر ب��ا پیگیری ه��ای متع��دد و در دی��دار با 
مع��اون ام��ور صنای��ع وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، 
درب��اره اهمیت راه ان��دازی پایانه صادرات��ی جنوب کرمان 
 در جیرفت بحث و مش��کلات این طرح مورد بررس��ی قرار 

گرفت.

وی افزود: در جلسه ای هم که با معاون وزیر و مدیرعامل 
سازمان توسعه و نوس��ازی معادن ایران داشتیم، مشکلات 
طرح تیتانیوم کهنوج و همچنین مس کرور عنبرآباد مورد 

بررسی قرار گرفت.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت جنوب کرمان 
ادام��ه داد: ب��ا تلاش ه��ای ای��ن س��ازمان، ط��رح مهم و 
اس��تراتژیک تیتانیوم کهنوج بعد از گذشت ۳دهه به بخش 

خصوصی واگذار شد.
وی تأکی��د کرد: ای��ن موضوع از دس��تاوردهای مهم در 
ح��وزه صنایع معدنی جنوب کرمان ب��وده و نتایج خوب و 

اثرگذار آن را در آینده نزدیک با رش��د سریع روند ساخت 
و تکمیل این مجتمع و زمینه س��ازی ایجاد اشتغال و رونق 

اقتصادی، شاهد خواهیم بود.
مروجی فرد گفت: همچنین مدیرعامل س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی معادن ایران )ایمیدرو( درب��اره همکاری برای 
اجرای چندین طرح زیرس��اختی معادن همچون برق، آب 

و جاده در جنوب کرمان در سال آینده قول مساعد داد. 
وی ادامه داد: در جلس��اتی که با مدیرعامل شرکت ملی 
مس ایران داش��تیم درباره واگذاری مس کرور عنبرآباد به 
بخش خصوصی نیز صحبت و مصوب ش��د هرچه سریع تر 

 ای��ن طرح مهم صنای��ع معدنی جنوب کرم��ان هم واگذار 
شود.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت جنوب کرمان 
اظهارک��رد: با اجرای ۲طرح مهم تیتانی��وم کهنوج و مس 
کرور عنبرآب��اد بیش از ۲هزار فرصت ش��غلی جدید برای 
مردم ایجاد و سرمایه گذاری افزون بر ۲۵هزار میلیارد ریال 

در منطقه انجام می شود.
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب کرمان مستقل 
از مرکز استان، هفت شهرستان با جمعیت یک میلیون نفر 

را زیرپوشش دارد.

رفع موانع طرح های صنعتی ومعدنی در جنوب کرمان 

 گروه معدن: 
کارخان��ه س��یمان دورود ب��رای اینک��ه ب��ه 
فعالیت اش ادامه دهد، نیازمند نوسازی تجهیزات 
است و بر همین اساس پروژه فاز۴ آن کلنگ زنی 

شد.
ب��ه گزارش ایس��نا، خرداد۹۳ در س��فر هیات 
دولت یازدهم به لرستان و با حضور علی ربیعی، 
وزیر وقت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، پروژه فاز۴ 
کارخانه س��یمان دورود کلنگ زنی شد و قرار بود 

۳۶ماه این فاز به بهره برداری برسد.
علی ربیعی در مراس��م کلنگ زن��ی گفته بود: 
»زم��ان بهره برداری این فاز را طوری مش��خص 
کنی��د ک��ه بن��ده وزیر باش��م ت��ا دوب��اره برای 
بهره برداری به اینجا س��فر کن��م و پیش بینی ما 
تکمیل این فاز در مدت ۳س��ال است« ولی وی 
بعد از چند سال استیضاح شد و پروژه حتی آغاز 

به کار نکرد.
در زمان کلنگ زنی اعلام شد که راه اندازی این 
فاز ب��ه ۳۲۰میلیارد تومان اعتب��ار نیاز دارد و با 
بهره برداری از آن ۳۵۰فرصت ش��غلی به صورت 
مستقیم ایجاد می شود. قرار بود، بانک های رفاه، 
توس��عه تعاون و صندوق توس��عه »منابع ارزی« 
را تامی��ن  کنند و س��یمان فارس و خوزس��تان 
س��رمایه گذاری فاز۴ را انجام دهند اما هیچ کدام 

تاکنون عملیاتی نشده است.
در ای��ن مدت بارها وعده آغاز ب��ه کار پروژه از 
زبان مس��ئولان ملی و اس��تانی ش��نیده شد اما 

در عمل اتفاق خاص��ی رخ نداد و همچنان فاز۴ 
سیمان دورود فقط روی کاغذ »پروژه« بود و این 
شرایط نارضایتی مسئولان استانی و شهرستان و 

مردم دورود را به دنبال داشت.
ش��رایط به گونه ای پیش رفت ک��ه این پروژه 
در مراس��می دوباره اس��فند۹7 با حضور محمد 
ش��ریعتمداری وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی 

کلنگ زنی و بلافاصله تجهیز کارگاه شد.
در ای��ن فاز س��یمان خاکس��تری ب��ا ظرفیت 
یک میلیون و 7۳۲هزار و ۵۰۰تن در س��ال تولید 
می ش��ود و مرب��وط به وزارت تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی)شرکت شستا( و وزارت صنعت، معدن 

و تجارت است.
دورود با سیمان همزاد است �

وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی در مراس��م 
کلنگ زنی دوباره این فاز گفت: با توجه به اینکه 
س��یمان موضوعی راهبری و زیربنایی در توسعه 
به شمار می آید باید تلاش کنیم تا تولیدات این 

محصول را افزایش دهیم.
محمد ش��ریعتمداری با تاکید بر تکمیل فاز۴ 

سیمان دورود به عنوان یک مطالبه مردمی افزود: 
در اج��رای این ف��از علاوه بر اه��داف اقتصادی، 

اهداف اجتماعی نیز پیگیری می شود.
وی یادآور ش��د: ش��هر دورود با اس��م سیمان 
همزاد اس��ت؛ م��ردم در ای��ن منطقه ب��ا وجود 
س��ختی ها و مشکلات زیس��ت محیطی سیمان 
ام��ا همچنان به این صنعت و کارخانه احس��اس 

خوبی دارند.
شریعتمداری اضافه کرد: مبالغ موردنیاز تجهیز 
کارگاه و ش��روع عملیات اجرایی تامین ش��ده و 
تسهیلات مورد نیاز به بانک رفاه داده شده و باید 

به سرمایه گذار منتقل کند.
این صحبت ها درحالی مطرح شده که استاندار 
لرستان می گوید مشکلاتی بین بانک رفاه، شستا 

و وزارت کار درباره این پروژه وجود دارد.
فاز4 از مدت ها قب�ل باید جایگزین  �

می شد
سید موسی خادمی استاندار لرستان در این باره 
ب��ا بی��ان اینکه کارخانه س��یمان نم��اد صنعتی 
لرستان است، گفت: باید با تمام وجود مشکلات 

ای��ن پروژه را رفع کنیم، چ��ون دیگر نمی توانیم 
بیش از این ش��اهد وقفه در ساخت فاز۴ سیمان 
دورود باش��یم. وی از روند کند پیش��رفت پروژه 
اظهار نارضایتی کرد و افزود: شرکت شستا یکی 
از زیرمجموعه های قوی خود را مس��ئول ساخت 
این پروژه کند. خادمی با اشاره به اینکه به ظاهر 
مشکلاتی بین بانک رفاه، شستا و وزارت کار برای 
اجرای ای��ن پروژه وج��ود دارد، اظهار امیدواری 
کرد که با پیگیری های وزیر این مش��کلات حل 
شوند. استاندار تاکید کرد: فاز۴ کارخانه سیمان 
دورود از مدت ها قبل باید جایگزین می شد، چون 
صنایع فرسوده اگر به روز نشوند صرفه اقتصادی 

ندارند.
صحبت های اس��تاندار درحالی عنوان شده که 
عضو کمیس��یون عمران مجلس شورای اسلامی 
مدعی شده پروژه روند خوبی دارد و درحال حاضر 

مشکل آنچنانی پیش روی خود نمی بیند.
امیدواری�م فاز4 بار دیگر کلنگ زنی  �

نشود! 
در این باره مجید کیانپور، نماینده مردم دورود 
و ازنا در مجلس ش��ورای اسلامی به ایسنا گفت: 
فاز۴ این کارخانه که س��ال های س��ال تولیدات 
باکیفیتی داش��ته یکی از مطالبات به حق مردم 
بوده و برای اجرایی ش��دن آن تلاش های زیادی 
انجام ش��ده اس��ت. وی با اش��اره به اینکه پروژه 
اسفند۹7 برای چندمین بار کلنگ زنی شد، اضافه 
کرد: خوشبختانه پروژه فعال است و روند اجرایی 

خوبی دارد و امیدواریم در راه س��اخت مش��کلی 
نباشد تا در زمان مناسب به بهره برداری برسد.

کیانپور با بیان اینکه پروژه درحال حاضر فعال 
است، ادامه داد: خوشبختانه شستا به طور جدی 

پای کار است.
عضو کمیسیون عمران با اشاره به اینکه حدود 
دو دهه قرار بوده فاز۴ سیمان دورود اجرایی شود 
و چندین بار کلنگ زنی ش��ده ام��ا در عمل اتفاق 
خاصی رخ ن��داد، اضافه ک��رد: امیدواریم بعد از 
این دیگر ش��اهد کلنگ زنی فاز۴ سیمان دورود 
نباش��یم و این بار تا زمان تکمیل مشکلی نداشته 

باشد.
شستا عزم بالایی برای اجرای پروژه  �

دارد
نجات��ی، مدی��ر پ��روژه و عضو هی��أت مدیره 
کارخانه س��یمان دورود درب��اره آخرین وضعیت 
این پروژه به ایس��نا گفت: تم��ام مجوزهای لازم 
را دریاف��ت کرده ایم و اجرای پروژه درحال حاضر 
مانعی ندارد. وی اضافه کرد: برخی ماش��ین آلات 
اصل��ی را از ش��رکت های هلدینگ داخلی تأمین 
کرده ایم. نجاتی با بیان اینکه شس��تا عزم بالایی 
برای اجرای این پروژه دارد، افزود: ما به حمایت 
بانک عامل و مس��ئولان برای تسریع در روند کار 
نیاز داریم. نزدیک به یک سال از کلنگ زنی مجدد 
فاز ۴ می گ��ذرد و همگان منتظرن��د که این بار 
روند س��اخت وقفه نداشته باش��د و مثل دفعات 

قبلی وعده »دود« نکند.

محمد شریعتمداری: شهر دورود با اسم سیمان همزاد 
است؛ مردم در این منطقه با وجود سختی ها و مشکلات 

زیست محیطی سیمان اما همچنان به این صنعت و 
کارخانه احساس خوبی دارند
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روی خط خبر

 گروه معدن: 
مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی وزارت 
صم��ت گفت: ب��ا پیگیری ه��ای وزی��ر صنعت، 
مع��دن و تجارت برنامه هایی را برای تنظیم بازار 
محصولات فولادی داش��تیم که حذف واسطه ها 
و افزایش عرضه ش��مش فولادی در بورس کالا 
کاهش قیمت ها را در این حوزه به دنبال داشت.

به گزارش شاتا، داریوش اسماعیلی اظهار کرد: 
امیدواریم که با زمینه س��ازی های انجام ش��ده، 
قیمت ه��ا در حوزه فولاد، س��ال آین��ده پایین تر 
خواهد آم��د.  وی با بیان اینک��ه برنامه کلی در 
حوزه معاونت مع��دن و صنایع معدنی وزارتخانه 
اجرای دقیق و پیوسته نقشه راه معدن و صنایع 
معدنی اس��ت که در ش��هریور ۱۳۹۷ مصوب و 
ابلاغ ش��د، افزود: در چند وقت اخیر، عمده وقت 
ما صرف تنظیم بازار مجموعه زنجیره محصولات 
فولادی ش��د، زیرا ب��ه دلایل مختلف��ی افزایش 
قیم��ت در عموم اقلام کالایی اتف��اق افتاده بود 
که این افزایش قیمت ش��امل محصولات زنجیره 
فولاد نیز ش��د ک��ه ب��ا پیگیری های پیوس��ته، 
وزی��ر صم��ت برنامه ه��ای تنظیم ب��ازاری را در 
این ح��وزه دنبال کردی��م. معاون ام��ور معادن 
و صنای��ع معدن��ی وزارت صمت ادام��ه داد: در 
این باره نشست های مش��ترکی با تولیدکنندگان 
محص��ولات ف��ولادی ازجمل��ه تولیدکنن��دگان 
ش��مش، تولیدکنندگان ورق و لول��ه و پروفیل، 
تولیدکنندگان  آهن اس��فنجی،  تولیدکنن��دگان 
کنس��انتره و گندله و س��نگ آهن و همچنین با 
انجمن های مربوطه برگ��زار کردیم که با تعامل 
این فعالان، تنظیم بازار محصولات فولادی انجام 
شد. اس��ماعیلی درباره علت افزایش قیمت اخیر 
محص��ولات فولادی گفت: براس��اس توافق اولیه 
قرار بود ۳۰درصد از ش��مش ف��ولادی تولیدی 
در بورس کالا عرضه ش��ود، اما ش��مش فولادی 
ب��ه میزان ۲۰درصد در بورس کالا عرضه ش��ده 
بود که با توافقات انجام ش��ده قرار ش��د کسری 
ای��ن عرضه در اس��فند انجام ش��ود که به خوبی 
انجام ش��د و تولیدکنندگان ب��ه خوبی همراهی 
کردند و همین موضوع باعث ش��د قیمت شمش 
فولاد از 5هزار و ۷۰۰تومان در بورس به حداقل 

4هزار و 5۰۰تومان کاهش یابد. وی یادآور شد: 
همچنین قیمت میلگرد نیز در چند روز گذشته 
ب��ا کاهش حدود حدود یم ه��زار ۳5۰تومانی به 
ح��دود 5هزار و ۱5۰تومان رس��ید. ضمن اینکه 
قیم��ت ورق کاهش��ی یک ه��زار و ۲۰۰تومانی 
داشت. معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صمت گفت: حذف واس��طه ها و دلال ها از بورس 
نیز عامل دیگری برای کاهش قیمت محصولات 
ف��ولادی بود و در این باره به همه تولیدکنندگان 
اع��لام کردیم که فق��ط مجاز ب��ه عرضه کالای 

خود به تولیدکننده بعدی بدون دخالت هرگونه 
واس��طه ای هس��تند که این تصمیم باعث ش��د 
تا بخش��ی از واس��طه ها از بورس خارج ش��وند. 
اس��ماعیلی، اقدام به اصلاح سیستم بهین یاب را 
از دیگر اقدامات انجام شده در این مدت دانست 
و عنوان کرد: در جلس��ه با روس��ای سازمان های 
صم��ت اس��تانی تاکی��د کردیم ک��ه هرآنچه در 
بهین ی��اب ثبت می ش��ود باید همانی باش��د که 
دریافت کنن��ده در واحد تولیدی خود به مصرف 
می رس��اند که ای��ن تصمیم حذف واس��طه گری 

ب��رای فروش و درپی آن کاه��ش قیمت ها را به 
دنبال داشت. وی اضافه کرد: در بخش ورق های 
ف��ولادی موضوع مچین��گ را در کنار بورس در 
س��تاد تنظیم ب��ازار مصوب کرده ای��م و در این 
راس��تا مقرر ش��د ورق گرم ۶۰درصد به صورت 
مچین��گ و 4۰درص��د در بورس عرضه ش��ود و 
عرضه ورق سرد نیز ۸۰درصد به صورت مچینگ 
باشد. معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صم��ت افزود: ب��رای لوله و پروفی��ل و مجموعه 
محصولات نهایی نیز مقرر ش��د که حداکثر سود 
۱۲ درصد در مقایس��ه با ش��مش دریافتی باشد 
و از ای��ن طریق ه��م ورق لازم را ب��ه واحد های 
تولیدی می رس��انیم و هم در بازار آرامش ایجاد 
می ش��ود. اس��ماعیلی با بیان اینکه توزیع س��ود 
در زنجی��ره ف��ولاد عادلانه نیس��ت، گفت: برای 
رفع این مش��کل پیش��نهاد های مختلفی داریم 
که امیدواریم تا پایان س��ال این پیش��نهاد ها با 

همفکری تولیدکنندگان نهایی ش��ود و در سال 
آینده این موضوع با قیمت های مش��خص تعیین 
ش��ده توس��ط تولیدکنندگان که ب��ا قیمت های 
 جهان��ی نی��ز مرتب��ط خواه��د ب��ود، مدیری��ت

 ش��ود. وی درب��اره صادرات مجموع��ه کالا های 
صنای��ع معدن��ی اظهار ک��رد: بر اس��اس مصوبه 
س��تاد تنظیم بازار ص��ادرات مجموعه کالا های 
صنایع معدنی باید با نظر و مجوز معاونت معدنی 
باش��د و اگ��ر عرض��ه تولیدکنن��ده ای در داخل 
کشور متناسب با تعهداتش نباشد، حتما جلوی 

صادرات آن محصول را خواهیم گرفت.
مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی وزارت 
صمت درباره خام فروش��ی مواد معدنی نیز تاکید 
کرد: زمانی که در مجلس بودیم علم خام فروشی 
را بر دوش گرفتیم و س��عی کردی��م که قوانین 
زای��د را در ای��ن حوزه حذف کنی��م و امروز نیز 
به صراحت می گویم که خام فروش��ی سنگ آهن 
را در س��ال ۱۳۹۹ یا به صف��ر کاهش می دهیم 
و ی��ا عوارض س��نگین برای ص��ادرات آن وضع 
خواهیم کرد. البته موضوع کاهش خام فروش��ی 
 در بقی��ه حوزه ه��ا بس��تگی ب��ه نی��از داخ��ل 
دارد. اس��ماعیلی با بیان اینکه سنگ آهن، مورد 
نیاز صنایع پایین دس��تی در حوزه معدن اس��ت، 
افزود: برای رسیدن به 55میلیون تن تولید فولاد 
تا افق۱4۰4 به ۱۶۰میلیون تن سنگ آهن نیاز 
داریم بنابراین صادرات آن را س��ال آینده ممنوع 
می کنیم. وی گفت: نظر ش��خصی من این است 
که عوارض ص��ادرات بر روی زنجیره برداش��ته 
ش��ود. به عن��وان نمونه اگ��ر میزان کنس��انتره 
تولیدی به اندازه خ��وراک واحد بعدی )گندله( 
باش��د دلیلی ندارد که مازاد آن را حتی به میزان 
یک کیلوگرم در داخل نگ��ه داریم بنابراین باید 
م��ازاد آن را صادرات کنیم. مع��اون امور معادن 
و صنایع معدنی وزارت صمت خاطرنش��ان کرد: 
فرمایش��ات مقام معظم رهب��ری مبنی بر اینکه 
بخش معدن می تواند جایگزین درآمد های نفتی 
بش��ود کاملا کارشناس��ی و فنی و راهگشا است 
از این رو تلاش می کنیم تا بخش��ی از نقدینگی 
موجود در جامعه ج��ذب بخش معدن و صنایع 

معدنی شود تا شاهد رشد این حوزه باشیم.

شرط تنظیم بازار محصولات فولادی
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت تشریح کرد:

 قیمت آلومینیوم 
از ۱۷۰۰ دلار فراتر رفت

قیمت آلومینیوم در LME نس��بت به معاملات 
چندی پی��ش، ۲۱ دلار به ازای ه��ر تن یا معادل 
۱.۳درصد افزایش یافت؛ به گونه ای که از یک هزار 
و ۶۸5 دلار به ازای هر تن، به یک هزار و ۷۰۶ دلار 
به ازای هر تن رس��ید.  به گ��زارش فلزات آنلاین، 
قیمت آلومینیوم در بورس فلزات لندن، نس��بت به 
آخرین معاملات انجام ش��ده ۲۱ دلار و 5۰ سنت 
به ازای هر تن معادل ۱.۳ درصد، افزایش یافت؛ به 
گونه ای آلومینیوم یک هزار و ۶۸4 دلار و 5۰سنت 
ب��ه ازای هر تن قیمت گذاری ش��د ب��ه یک هزار و 

۷۰۶دلار به ازای هر تن رسید.

 قیمت لوله مسی
 افزایش یافت

قیم��ت انواع لوله های مس��ی دو ش��رکت  بابک 
م��س ایرانی��ان و مهر اصل بعد از س��پری ش��دن 
۲۹روز، افزایش یاف��ت و روند صعودی را در پیش 
گرفته اس��ت. به گزارش »فل��زات آنلاین«، قیمت 
کلاف ۱5مت��ری لوله مس��ی بابک م��س ایرانیان 
ب��ه ضخام��ت ۰.۶۳ میلی مت��ر و قط��ر ۱.4 اینچ، 
۱۶۳هزار و 5۸تومان گزارش ش��ده که نس��بت به 
چندی پیش 5درصد رشد داشت. همچنین، کلاف 
۱5متری لوله مسی شرکت مهر اصل با مشخصات 
مش��ابه با محص��ول بابک مس ایرانی��ان، با قیمت 
۱۷5ه��زار و ۷۶5 تومان به بازار عرضه ش��ده و با 
ای��ن رقم، نس��بت به هفت درص��د افزایش قیمت 
داش��ته است. لوله مس��ی ۱5 متری بابک مسی با 
ضخام��ت ۰.۷5میلی متر و قطر ۱.۲ اینچ با رش��د 
5درصدی قیمت نسبت به چندی پیش، ۳۸۶ هزار 

و ۹۰۸تومان به بازار عرضه شد.

قرار بود ۳۰درصد از شمش فولادی تولیدی در بورس 
کالا عرضه شود، اما شمش فولادی به میزان ۲۰درصد 

در بورس کالا عرضه شده بود که با توافقات انجام شده 
مقرر شد کسری این عرضه در اسفند انجام شود
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تبسردبورس

ای��ران این  ح��ال اقتصاد 
روزه��ا هیچ خوب نیس��ت. 
رک��ود و تورم و تحریم پیش 
از این سیستم ایمنی پیکره 
اقتصاد ملی را ضعیف کرده 
بود و ح��الا اپیدم��ی کرونا 
بخش های خدمات و تجارت 

بین المللی کش��ور را مورد هدف قرار داده اس��ت. قاعدتا باید منتظر باشیم موج 
این شوک، خیلی زود به بخش های بالادستی و بنگاه های کلان مقیاس اقتصاد 
کش��ور، به ویژه در نظام مالی نیز برس��د. با این وجود؛ شاخص بورس، با نوسانی 
اندک به رشد خود ادامه می دهد!  شاخص بازار بورس اما، بی توجه به تمام این 
تحولات به روند صعود خود ادامه می دهد. بورس ایران این روزها در تب س��رد 
نقدینگی س��رگردان می سوزد. آنچه رشد ش��اخص بورس در روزها و هفته های 
اخیر را نگران کننده تر س��اخته؛ این واقعیت اس��ت که ام��روز بخش بزرگی از 
حباب قیمتی، با فش��ار جریان نقدینگی فعالان غیرحرفه ای، کم دانش و خرده 
پا ش��کل گرفته، که بعضا حضوری گسترده، نسنجیده و احساساتی و پرخطری 
در ب��ازی س��بز و قرمز تابلوهای بازار س��رمایه دارند. این موض��وع از آن جهت 
ی��ک تهدید جدی اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاس��ی اس��ت؛ که با ترکیدن 
حباب قیمتها، موج بزرگی از مالباختگان کم اطلاع و فاقد بنیه اقتصادی جدی، 
می توانن��د یک موجی همچ��ون بحران مالباختگان موسس��ات مالی و اعتباری 
غیرمجاز ایجاد کنند. قاعدتا نخس��تین و اساس��ی ترین اقدام برای خارج کردن 
بازار س��رمایه ای��ران از این وضعیت، مهار جریان خل��ق نقدینگی، در بانک ها و 
نظام پولی، توسط بانک مرکزی است؛ اما، همه خوب می دانیم، تحقق این مهم 
نیازمند اصلاحاتی اساس��ی در نظام بانکداری کش��ور اس��ت که اولا در شرایط 
حاضر، انجام آن بس��یار دش��وار اس��ت و در ثانی، اقدامی زمانبر است و پاسخی 
مناسب برای تهدید فوری و حال حاضر بورس نخواهد بود. اصولی ترین راه مهار 
درونزای این ریس��ک، درون نظام سرمایه نیز، اولا اطلاع رسانی و ارائه آموزش 
به سرمایه گذاران خرده پا و ثانیا افزایش عمق و وسعت بازار و تعریف فرصتهای 
س��رمایه گذاری و ابزارهای متنوع تر در بورس اس��ت؛ تا فشار جریان نقدینگی 
س��رگردان، نوسان های بازار را از محدوده تعادل پایدار خارج نکند. این اقدامات 
م��ورد توجه مجموعه نهادهای درگیر در اداره و راهبری بازار س��رمایه کش��ور 
بوده و همه امیدواریم در نخس��تین ماه های س��ال ۹۹، اخبار امیدوار کننده ای 
از اجرایی ش��دن و پیش��رفت این اقدامات بشنویم؛ با این حال، این اقدامات نیز 
آنقدر س��ریع الاثر نیستند؛ که ریسک شکست بازار در کوتاه مدت، و محافظت 
جامع��ه در براب��ر مخاطره زیان دهی از ورشکس��تگی معامله گ��ران خرده پا را 
تضمین نماید. تب س��رد بازار س��رمایه ایران، امروز نیازمند یک مداخله موثر و 
تجویز یک تب بر کوتاه مدت، از س��وی نهادهای مس��ئول در حوزه تنظیم بازار 
اس��ت. فعالان بخش خصوصی، همواره مدافع ع��دم مداخله غیرضروری دولت 
در نظ��م طبیعی بازار و اقتصاد، بوده و هس��تند؛ اما، وقتی این نظم طبیعی در 
آستانه خروج از دامنه تعادلهای پایدار قرار می گیرد؛ این وظیفه ذاتی و طبیعی 
نهادهای تنظیم گر اس��ت؛ که با یک مداخله موثر و حس��اب شده، اما موقتی، 
ب��ازار را در محدوده تعادل پایدار حفظ کنند؛ تا فرصت کافی برای تاثیرگذاری 
برنامه های پایدارساز میان مدت و دراز مدت فراهم آید. امروز بخش خصوصی، 
فعالان حرفه ای و مس��ئولیت شناس بازار سرمایه و صاحبنظران دلسوز اقتصاد 
ملی، چشم انتظار مداخله حساب شده و مسئولانه نهادهای حاکمیتی در روند 
بازار بورس، برای محافظت اقتصاد و جامعه ایران، در برابر مخاطرات خروج بازار 

سرمایه از محدوده تعادل پایدار هستند.
منبع تسنیم
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صندوقهایسرمایهگذاری

س��ازمان بورس فرآیند صدور ک��د معاملاتی برای مش��تریان جدید در بازار 
س��رمایه را تغییر داد به طوری که مش��تریان جدید یک ماه پس از صدور کد، 
امکان معامله خواهند داش��ت. ضمن اینکه قبولی در آزمون کانون کارگزاران یا 
سازمان بورس نیز شرط صدور کد معاملاتی است. با این ابلاغیه سازمان بورس 
این سوال مطرح می شود که آیا این مسئله باعث کاهش جذابیت ورود به بورس 

نمی شود و در آینده حجم معاملات را کاهش نمی دهد؟ 
در همین ب��اره حمیدرضا میرمعینی کارش��ناس بازار س��رمایه در گفت وگو با 
اقتص��اد24 اظهار کرد: به اعتق��اد بنده این ابلاغیه در زمینه فرهنگ س��ازی و 
جلوگی��ری از هیجانات بازار س��رمایه که افراد غیر حرفه ای ب��ه بازار می دهند 
صورت گرفته است. باید آموزش های لازم برای ورود مردم به بازار سرمایه داده 
ش��ود و واقعیت این اس��ت که هدفی که سازمان بورس دارد محقق نمی شود و 
برای فرهنگ س��ازی باید بیش از یک ماه آموزش های لازم داده شود و با مبانی 

تئوری هدف سازمان محقق نمی شود. 
این کارشناس بازار سرمایه گفت: افرادی که تازه وارد این بازار می شوند باید 
دسترسی کمتری داشته باش��ند و به سوی صندوق های سرمایه گذاری هدایت 
شوند تا بعد از گذشت چند ماه، خودشان مستقیم وارد این بازار شوند و سهام، 

خرید و فروش کنند. 
وی بی��ان کرد: محدودیتی که س��ازمان بورس برای س��رمایه گذاران در نظر 
گرفته است نتیجه مثبت در پی نخواهد داشت هرچند که این ابلاغیه جذابیت 
بازار س��رمایه برای ورود سرمایه گذاران را به دلیل ورود جریان نقدینگی و ورود 
سرمایه گذاران جدید از بین نمی برد. این کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد: اگر 
سازمان بورس محدودیتی برای ورود افراد به این بازار ایجاد می کند باید هدایت 

شده و کنترل شده باشد.

 گروه معدن: 
برخ��لاف بورس های جهان��ی که پس از 
ش��یوع کرونا، تحت تاثیر ای��ن ویروس قرار 
گرفتند سقوط های بی س��ابقه ای را تجربه 
کردند، بورس تهران به این موضوع بی اعتنا 
بود؛ به طوری که در یک ماه گذشته تقریبا 
ب��ه جز یک یا 2روز، چراغ این بازار همواره 
سبز بود و شاخص کل در اقدامی بی سابقه 

مرز ۵۰۰هزار واحد را هم رد کرد.
به گزارش ایس��نا، یکی از قربانیان تنور 
داغ شیوع کرونا، بورس های جهانی بودند؛ 
ب��ه طوری که در روزهای نخس��ت ش��یوع 
ای��ن ویروس ب��ازار بورس ش��انگهای افت 
چشمگیری را تجربه کرد و سرمایه گذاران 
ح��دود 3۹3میلی��ارد دلار در ای��ن بازار از 
دس��ت دادند. البته این افت فقط ش��امل 
حال بازار بورس ش��انگهایی نشد و تبعات 
منفی آن برس��ر بازارهای ب��ورس و اوراق 
بهادار کشورهای اروپایی نیز سایه انداخت. 
در این زمینه قیمت شاخص های بازارهای 
بورس ازجمله دک��س در آلمان افتی قابل 

توجه داشت.
کرون��ا همچنی��ن اوض��اع ب��ازار نف��ت 
جهان��ی را س��یاه کرد؛ ب��ه طوریکه قیمت 
ط��لای س��یاه در معام��لات روز جمعه به 
پایین ترین حد خود در بیش از یک س��ال 
گذشته رسید و در مس��یر ثبت بزرگترین 
کاه��ش هفتگ��ی در بیش از 4س��ال اخیر 
ق��رار گرفت. البت��ه بازاره��ای جهانی فلز، 
ط��لا و حتی بازار داخلی ارز و مس��کن نیز 

از این قاعده مس��تثنی نمانده و کرونا یک 
 تنه همه این بازارها را تحت تاثیر قرار داده

 است. 
در ای��ن میان اما ش��اخص بورس تهران 
ف��ارغ از هیاهوی جهان��ی و داخلی کرونا، 
گاهی آهس��ته و گاهی پرش��تاب همچنان 
ب��ه صعود خ��ود ادامه می ده��د و می توان 
گفت فقط در 1۰اسفند بود که ترمز صعود 
این بازار ناگهان با حدود 18 واحد س��قوط 
کشیده شد. البته این ریزش ادامه دار نبود 
و ش��اخص کل و بلافاصله بعد از س��قوط 
مذک��ور، ب��از هم ب��ه ریل صع��ودی خود 

بازگشت.

اما اینکه چرا بورس تهران در این روزها 
حرکتی خ��لاف جهت بورس ه��ای جهان 
را در پی��ش گرفت��ه، درحالی ک��ه ایران از 
نظر تعداد مبتلایان به کرونا در رده س��وم 
ایس��تاده اس��ت، به عوامل مختلفی برمی 
ش��ود که کارشناس��ان بازار سرمایه، عمده 
را عدم ص��ادرات نفت، عدم وابس��تگی به 
بازارهای جهانی و قیمت دلار در کش��ور را 
به عنوان مهم ترین دلایل بی اعتنایی بورس 
تهران به کرونا برش��مردند. به اعتقاد آنها، 
 بخش عمده صادرات ایران غیرنفتی اس��ت 
و ریزش قیمت جهانی نفت در کوتاه مدت 
تاثیری در اقتص��اد ایران ن��دارد؛ بنابراین 

نمی توان انتظار داشت ریزش جهانی قیمت 
نفت تاثیری روی بورس تهران داشته باشد. 
البته نمی توان این موضوع را نادیده گرفت 
که کاه��ش قیمت نفت باعث افت س��هام 
می شوند  ایران  پتروپالایش��ی  شرکت های 
اما تاثیر افزایش قیمت دلار بیشتر از تاثیر 

کاهش قیمت جهانی نفت است.
از سوی دیگر بخش عمده ای از صادرات 
ایران به کش��ورهای همس��ایه و به صورت 
زمین��ی انج��ام می ش��ود ک��ه تحریم های 
آمری��کا برض��د ای��ران روی آن بی اثر بوده 
اس��ت. تصمیم این کش��ورها درباره بستن 
مرزهای مشترک با ایران به دلیل کرونا نیز 

کوتاه مدت بود و شاهد باز شدن این مرزها 
یکی پس از دیگری و از سرگیری صادرات 

ایران به این کشورها هستیم.
از س��وی دیگر قیم��ت دلار در روزهای 
اخیر رشد قابل توجهی داشته و در 4۰روز 
اخیر افزون بر 2۰ درصد افزایش یافته است؛ 
یعنی فروش و متعاقب آن سود شرکت های 
دلار مح��ور ایرانی که س��هام تعداد زیادی 
از آنه��ا در ب��ورس عرض��ه می ش��ود در 
 4۰روز گذش��ته 2۰درصد افزایش داش��ته

 است.
بنابرای��ن، علاوه بر اینکه باید به این نکته 
توجه داشت که همواره محرک اصلی بازار 
س��رمایه ایران قیمت دلار بوده اس��ت که 
افزایش قیمت داش��ته، ص��ادرات ایران به 
دلیل اینکه وابس��تگی زی��ادی به بازارهای 
جهانی نداری��م به دلیل کرونا خدش��ه دار 
نشده اس��ت. همچنین بورس ایران جهانی 
نبوده و افزون بر ۹۹درصد س��هام داران آن 
ایرانی هس��تند. از س��وی دیگ��ر نقدینگی 
زی��ادی در بازار اس��ت ک��ه درحال حاضر 
جذابی��ت این بازار در مقایس��ه با بازارهای 
موازی برای س��رمایه گذاران بیش��تر است 
و ب��ه همین دلیل این نقدینگی به س��مت 
بازار س��رمایه روانه شده و این بازار میزبان 
س��رمایه گذاران جدید و بی شماری شده و 

احتمالا خواهد شد.
همین موضوعات پازل عدم تاثیرپذیری 
ب��ورس ته��ران از تبعات کرون��ا را تکمیل 

می کند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: روند معاملات 
بورس در گذشته به گونه ای بود که بازار به مدت 7ماه 
رشد می کرد و بعد از آن به مدت 2ماه وارد فاز اصلاح 
می ش��د اما اکنون درنهایت اصلاح 3روز ادامه دارد اما 

آن اصلاح کوتاه مدت و غافلگیرکننده است.
»ولی��د ه��لالات« در گفت وگو با ایرن��ا اظهار کرد: 
اصلاح بخشی از ذات بازار است، اما به دلیل بالا بودن 
هیجان و حجم معاملات آن در صورت ورود به فرآیند 

اصلاح، مدت آن محدود خواهد بود.
وی به رشد پرشتاب این روزهای بازار سرمایه اشاره 
و بیان کرد: نکته ای که اکنون در زمینه بازار س��رمایه 
وجود دارد این اس��ت که با تحلیل ای��ن بازار در بین 
دیگر بازارها رش��د بازار س��رمایه معنادار می شود. وی 
اضافه ک��رد: زمانی که فض��ای دیگر بازاره��ا را مورد 
ارزیابی قراردهیم، مش��اهده می شود، علاوه بر التهاب 
موجود در بازار دلار، قیمت س��که به حدود ۶ میلیون 
تومان رس��یده که این افزای��ش قیمت ها از نظر روانی 

باعث می ش��ود تا س��هامدار تمایل چندانی به فروش 
س��هام خود در بورس نداشته باش��ند. هلالات افزود: 
تا چند وقت گذش��ته به محض ایج��اد التهاب در نرخ 
ارز یا افزایش قیمت س��که، مردم به س��رعت اقدام به 
خرید طلا، سکه و ارز در بازار می کردند اکنون با توجه 
به افزایش ش��دید قیمت ها در این بازارها، خرید برای 
مردم عادی س��خت شده و دیگر نمی توانند به راحتی 
تصمی��م به خرید در بازارهای موازی با بازار س��رمایه 
کنند. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه متوسط 
قیمت دلار در پاییز 1۰ هزار تومان بوده است درحالی 
که اکنون قیمت دلار به بیش از 1۵هزار تومان رسیده 
اس��ت، گفت: همه این مسائل دست به دست هم داده 
ش��د تا زمینه رونق بازار س��رمایه و نیز رکود در دیگر 
بازارها فراهم ش��ود، در التهابات ایجاد ش��ده ش��اهد 
سرمایه های کمی از س��وی مردم برای ورود به سمت 
بازار طلا و ارز هس��تیم. وی افزود: بازار س��رمایه بازار 
بزرگی نیس��ت و از ش��ناوری زیادی برخوردار نیست، 

بنابرای��ن ورود نقدینگی زمینه رش��د در ای��ن بازار را 
فراهم کرده اس��ت. هلالات به کاهش میزان فروش و 
عرضه در بازار سرمایه اش��اره و بیان کرد: مردم ترس 
از این موضوع دارند که س��هام خود را بفروش��ند و در 
فاصله ای که نقد هس��تند دلار و س��ایر بازارها رشد با 
اهمیتی کند و دیگر دارای قدرت خرید در هیچ بازاری 
نباشند. این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
در چنین فضای��ی دیگر نمی توان پیش بینی دقیقی از 
بازار را ارائه داد و اعلام کرد انتهای این رشد کجاست، 
تا وقتی که فضای ملتهب در ذهن س��رمایه گذاران در 
زمینه بازارهای موازی وجود داش��ته باشد سهامداران 
اقدام به فروش سهام خود نمی کنند. وی افزود: اکنون 
می��زان عرضه ها محدود و به ش��دت کاهش یافته اما 
تقاضا از س��مت بازارهای رقیب و اف��رادی که به طور 
س��نتی در ب��ازار بودند در ح��ال انجام اس��ت همین 
افزایش تقاضا زمینه رش��د بازار س��رمایه را نسبت به 
دیگر بازارها مهیا کرده اس��ت. هلالات ضمن تاکید بر 

اینکه با توجه به چنین رش��د پرش��تابی از سوی بازار 
س��رمایه نمی توان گفت ش��اخص بورس دارای حباب 
اس��ت، اظهارکرد: اگر اعلام شود بازار سرمایه برخلاف 
رسم همیشه روند صعودی را در پیش گرفته باید گفت 
سخت گیری دولت در برابر بازارهای موازی باعث شده 
تا نقدینگی به س��مت بورس  اید و این بازار رشد کند.  
این کارش��ناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه متوسط 
ش��رکت هایی که صادرکنن��ده هس��تند و درآمد آنها 
وابس��ته به دلار اس��ت حدود ۶۵ درصد از ارزش بازار 
را به خود اختصاص دادند، خاطرنش��ان کرد: متوسط 
نرخ دلار در ۹ ماه نخس��ت سال برای شرکت ها حدود 
1۰ ه��زار تومان بود در حالی ک��ه اکنون دلار نیمایی 
به بی��ش از 13 هزار توم��ان افزایش یافت��ه؛ بنابراین 
می ت��وان گفت قیمت دلار نس��بت به ۹ ماه نخس��ت 
س��ال حدود 3۰ درصد افزایش یافته و طبیعی اس��ت 
 که ش��اهد ایجاد هیجان خرید و نیز رشد بازار سرمایه 

باشیم.

دبیرکل کان��ون کارگ��زاران ب��ورس و اوراق بهادار: 
س��ال ۹8 یکی از بهترین دوره های مالی برای صنعت 
کارگزاری بود و ش��اهد افزایش ارزش معاملات، حجم 

معاملات و رشد شاخص بودیم. 
روح الله میرصانع��ی در گفت وگو با س��نا، فراز و فرود 
صنعت کارگزاری در س��ال۹8 را تش��ریح کرد و گفت: 
سال۹8 سال خوبی برای صنعت کارگزاری بود. تقریبا 
چند س��ال صنع��ت کارگزاری در رکود قرار داش��ت و 
عملا امکان توسعه فعالیت های صنعت کارگزاری وجود 

نداشت.
 دبی��رکل کانون کارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار با 
بیان اینکه دغدغه صنعت کارگزاری این بود که بتواند 
هزینه های خود را پوش��ش دهد، افزود: در سال جاری 
ارزش و حجم معاملات افزایش پیدا کرد؛ بازار سرمایه 
برای س��رمایه گذاران جذاب ش��د و عموم مردم علاقه 
مند ش��دند به بازار س��رمایه وارد شوند. در این شرایط 

طبیعتا کارگ��زاران توانمندی مالی بهتری پیدا کردند. 
س��ال جاری ش��اهد بهبود وضعی��ت نیروی انس��انی، 
افزایش ش��عب و دفاتر و توسعه نرم افزار های معاملاتی 
کارگزاران بودیم و برخ��ی از کارگزاری ها نرم افزار های 
اختصاصی تعریف کردند و در کنار توسعه نرم افزاری و 
 افزایش امکانات صنعت کارگزاری شاهد رشد بازار نیز 

بودیم. 
روح الله میرصانع��ی اف��زود: در کنار امکان توس��عه 
صنعت کارگزاری مش��کلات به وی��ژه در حوزه قوانین 
و مق��ررارت باقی بود. البته س��ال جاری کمیته تدوین 
مقررات سازمان بورس و اوراق بهادار پربار ترین جلسات 
را برگزار کرد. کانون کارگزاران تقریبا به شکل هفتگی 
در جلسات تدوین و اصلاح مقررات حضور داشت و در 
نهایت هیات مدیره س��ازمان بورس بسیاری از مقررات 
را اصلاح و به روز رس��انی کرد. در این جلسات همواره 
دغدغه صنع��ت کارگزاری به سیاس��ت گذاران منتقل 

می شد و خوشبختانه در تعامل بودیم تا در تصمیمات 
نقطه بهین��ه ای پیدا کنیم. وی ضمن اش��اره به اینکه 
س��ال۹8 صنعت کارگزاری با مشکلاتی خارج از حوزه 
بازار س��رمایه روبه رو بود، گفت: موضوع عوارض کسب 
و پیش��ه که توسط ش��ورای ش��هر تهران تصویب شد 
مهم ترین مس��یله صنعت کارگزاری بود که مش��کلات 
زیادی را به وجود آورد و ما درحال پیگیری آن هستیم. 
همانطور که هر صنفی باید سهم خود را در هزینه های 
مدیریت شهری ارائه و پرداخت کند قطعا صنف فعالان 
بازار س��رمایه هم همان سهم را پرداخت می کند اما نه 
اینکه اجحاف ش��ود. همه وظیفه دارند س��هم خود را 
پرداخت کنند اما باید متناسب، منصفانه و عادلانه بین 
همه صنوف تعیین ش��ود. امید داری��م در طرح جدید 
که قرار اس��ت ارائه شود شاهد رعایت انصاف و عدالت 
باش��یم. دبیرکل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار 
ادامه داد: مشکل دیگری که در صنعت کارگزاری وجود 

داش��ت بحث مالیات بر ارزش اف��زوده بود. این موضوع 
در مجلس مطرح ش��ده و مراحل نهایی خودش را طی 
می کند و اگر به تایید ش��ورای نگهبان برس��د مشکل 
برطرف می شود. خوشبختانه مجلس عملا کل خدمات 
بازار سرمایه به تشخیص شورای عالی بورس را معاف از 

مالیات بر ارزش افزوده تشخیص داد.
روح الله میرصانع��ی، با اش��اره به اینکه س��ال جاری 
چندی��ن موضوع توس��ط کان��ون کارگ��زاران بورس و 
اوراق بهادار بررس��ی و تصویب شد گفت: یکی از موارد 
مهمی که در حال بررس��ی اس��ت و امیدواریم قبل از 
سال جدید تصویب شود، نحوه سرمایه گذاری از وجوه 
مازاد مش��تریان است. وقتی مش��تری خرید و فروشی 
را انج��ام می دهد بعضا مانده حس��ابی در نزد کارگزار 
رس��وب می کند که ممکن است چند روز یا چند هفته 
نزد کارگزار باقی بماند. طبق قوانین، کارگزار باید اینها 

را در حساب جاری نگه دارد.

شرکت سیمان ساوه توانست برای هر سهم 
سود یک هزار و ۵ریالی محقق ساخت.

به گزارش س��نا، ش��رکت س��یمان س��اوه 
در صورت ه��ای مال��ی می��ان دوره ای ۶م��اه 
منتهی به 31ش��هریور13۹8 اعلام کرد سود 
عملیاتی را 7۵۰میلیارد ریال و سود خالص را 
۶۵3میلیارد ریال اعلام کرده است. همچنین 
سود انباشته را 78۶میلیارد ریال منتشر شده 

است.
»ساوه« در گزارش منتشر شده خود فروش 
این دوره را ۹7۰هزار و 7۵3تن به ارزش یک 
ه��زار و 77۵میلی��ارد ریال اع��لام کرد که از 
این محل س��ود ناخالص را 81۹میلیارد ریال 

محاسبه کرده است.
این ش��رکت در تشریح اهداف و برنامه های 
راهب��ردی خ��ود درب��اره تولی��د و ف��روش 
محص��ولات اعلام کرد ک��ه قصد حفظ مقدار 
فروش و افزایش نرخ ص��ادرات محصولات و 
همچنین حفظ بازاره��ای داخلی و صادراتی 
را دارد. »س��اوه« در برنامه های خود به تولید 
و ف��روش محص��ولات جدید ب��رای کاهش 

قیمت تمام ش��ده اش��اره دارد. گفتنی است؛ 
در برآوردی که این شرکت از تغییرات عوامل 
بهای تمام ش��ده ب��رای دوره ۶ماه منتهی به 
2۹اسفند13۹8 دارد به افزایش عوامل بهای 
تمام شده با توجه به نوسانات نرخ ارز، افزایش 
دستمزد سالانه و س��ایر هزینه ها پیش بینی 
کرده اس��ت. علاوه ب��ر این »س��اوه« به نرخ 
حامل های انرژی که مازوت و برق است اشاره 
کرده و نرخ آن را مشابه سال گذشته محاسبه 

کرده است. 
این شرکت جهت تامین نقدینگی مورد نیاز 
خود اخذ تس��هیلات از سیس��تم بانکی را در 

دستور کار دارد.
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